
رییس انجمن داروسازان ایران نقدینگی را چالش 
اصلی حوزه دارو خوانــد و از نمایندگان مجلس 
خواست که بودجه را واقع بینانه تحلیل و تصویب 
کنند تا صنعت داروسازی کشور در سال آتی با 

کسری اعتبار مواجه نشود.
کلانتری با بیان اینکه در حال حاضر نقدینگی از 
چالش های اصلی حوزه دارو است، گفت: در زمان 
تصویب قانون بودجه ۱۴۰۲، وزارت بهداشت برای 
اجرای طرح دارویار تقاضــای ۱۰۵ همت اعتبار 
داشت اما نهایتا این بودجه در مجلس به ۶۹ همت 
کاهش پیدا کرد. همچنین دــر طول ۱۰ ماه طی 
شده در ســال ۱۴۰۲، حدود ۳۱ همت برای این 
طرح تخصیص داده شده است که تقریبا معادل ۳۰ 
درصد کل اعتبار واقعی مورد نیاز این طرح و نزدیک 

به ۴۵ درصد اعتبار تصویب شده برای آن است.
وی با بیان اینکه برای تولیــد، توزیع و ارائه دارو 
به بیماران، صرفا قول دادن و نوشتن اعداد روی 
کاغذ کفایت نمی کند، افزود: نمایندگان مجلس 
لازم اســت که بودجه را واقع بینانــه تحلیل و 

تصویب کنند تا صنعت داروســازی کشــور در 
طول سال با کسری اعتبار مواجه نشود. متاسفانه 
در سال ۱۴۰۲ شــاهدیم که همان بودجه کم و 
غیرواقعی مصوب شده برای طرح دارویار هم به 

موقع و کافی تخصیص داده نشده است.
کلانتری ادامه داد: تا پایان دی ماه ۱۴۰۲ حدود 
۱۵ هزار میلیارد تومان از منابع این طرح از طرف 
ســازمان برنامه و بودجه و ســازمان هدفمندی 
یارانه ها بــه داروخانه هــای خصوصی پرداخت 
نشده است و باید حداقل ۲۸ هزار میلیارد تومان 
طی چند روز آینده پرداخت شود تا روند پرداخت 
مطالبات با مدت زمان سپری شده از سال ۱۴۰۲ 
همگام شود؛ این یعنی کسری بودجه  این طرح 
در حال استقراض از جیب داروخانه ها و صنایع 

داروسازی کشور است.
رییس انجمــن داروســازان ایران با اشــاره به 
مشکلات نقدینگی تامین د ارو افزود: توجه کنیم 
که هم اکنون شرکت های توزیع داروسازی بیش 
از ۶۵ همت از مجموع بخش خصوصی و دولتی 

طلب دارند و ادامه ایــن وضعیت می تواند برای 
صنایع داروسازی و داروخانه داران و بازار دارویی 

کشور به صورت جدی مشکل ساز شود.
کلانتری گفت: برای سال ۱۴۰۳ نیز برآوردهای 
واقعی نشــان از نیاز به ۱۲۵ همت )هزار میلیارد 
تومان( اعتبار برای طرح دارویار دارد؛ ولی آنچه 
تاکنون در مجلس بحث شده است، توافق بر روی 
۸۵ همت است که ۳۵ درصد کمتر از اعتبار واقعی 
مورد نیاز در ابتدای زنجیره تامین دارو برای سال 

۱۴۰۳ است.
وی خاطر نشان کرد: نیاز واقعی کشور به ارز مورد 
نیاز حدود ۴ میلیارد دلار است و کم کردن اعتبار 
در مجلس یا عدم تخصیص در سازمان برنامه و 
بودجه، فقط کار را مشــکل تر می کند و به منزله 
پاک کردن صورت مسأله است. چنین اقداماتی 
ضمن خسارت به کارخانجات، منجر به عدم امکان 
تولید دارو در داخل می شود و در ادامه لاجرم 
دارو بصورت فوریتی و با ارزبــری و قیمت تمام 

شده گران تر و بالاتر وارد خواهد شد.

خطیب نماز جمعه تهران گفت: در حالی که کشورهای 
اســلامی باید تاکنون شــریان های حیاتــی رژیم 
صهیونیستی را قطع می کردند اما متاسفانه اقدامات 
آنها علیه اســرائیل به دادن بیانیه های بی خاصیت 
محدود می شــود. به گزارش تسنیم، حجت الاسلام 
حاج علی اکبری خطیب نماز جمعه این هفته تهران 
طی سخنانی با اشاره به سالروز شهادت حضرت زینب 
کبری )س( اظهار داشــت: امروز در روزگار ما که در 
محیط جاهلیت مدرن، هویــت زن مورد حمله همه 
جانبه قرار گرفته و در معرض استحاله است، یکی از 
بهترین راه ها برای نجات، مراجعه به ســاحت زینب 
کبری )س( است که در ادامه مسیر حضرت زهرا)س( 
هویت زن را در جایگاه همسر و دختر نمونه و هم به 
عنوان یک بانوی تاریخ ســاز پیش روی بشریت قرار 

داده است.
وی در ادامه با اشــاره به عملیات تروریســتی رژیم 
صهیونیستی علیه مستشاران نظامی ایران در سوریه 
افزود: اخیراً محیط کشور و شهر تهران به یاد شهدای 
عزیز مدافع حرم حال و هوایی دیگری پیدا کرده است. 

اینها عزیزانی از مجموعه مستشاری سپاه قدس هستند 
که در عملیات رژیم صهیونیستی به شهادت رسیدند. 
خطیب نماز جمعه تهران خاطرنشــان کــرد: اقدام 
تروریستی رژیم صهیونیستی در به شهادت رساندن 
این عزیزان حکایت از نقش مهمی دارد که سپاه قدس 
در پشتیبانی از جبهه مقاومت دارد. قطعاً حق ایران 
در گرفتن انتقام به موقع از این اقدام تروریستی رژیم 

صهیونیستی محفوظ است. 
حاج علی اکبری در بخش دیگری از سخنان با اشاره به 
انتخابات پیش روی مجلس شورای اسلامی و خبرگان 
رهبری گفت: ما به انتخابات به عنوان یک عمل صالح 
ملی نگاه می کنیم. انتخابات یک وظیفه بزرگی اسلامی، 
ملی و سراسری است و باید همه ما همت کنیم که در 
انتخابات پیش رو نقش آفرین باشیم تا یک مشارکت 
قوی در شکل شــکل بگیرد. بویژه با ملاحظه اینکه 
می بینیم دشمنان ما چطور علیه انتخابات در ایران با 

جنگ روانی علیه مردم عمل می کنند.
خطیب نماز جمعه تهران تاکید کرد: انتخابات در ایران 
یکی از سالم ترین انتخابات ها در دنیا است. علت آن هم 

این است که مردم متولی برگزاری انتخابات هستند و 
مسائل حاشیه ای در جریان انتخابات به قدری اندک 
هست که قابل بیان نیست. وی افزود: در موضوع رقابت 
برای هر کرسی مجلس ۴۰ نفر حضور دارند. این یعنی 
یک رقابت خیلی خوب که باید قدر دانست و درباره 
مشارکت هم که وظیفه همه ما است و این میدان ما 
است و آحاد مردم که بر اساس زاویه ای که رهبر انقلاب 
مشخص کردند انشاالله همه ما به عنوان وظیفه دینی 

و ملی شرکت کنیم. 
حاج  علی اکبری همچنین با اشاره به جنگ غزه عنوان 
کرد: بعد از ۱۱۰ روز از آغاز طوفان الاقصی همه خبرها 
حکایت از شکســت رژیم صهیونیستی و حامیان او و 
پیروزی مجاهدان و مردم مظلوم فلسطین و غزه دارد. 
رژیم پلید صهیونیستی از آنچه که مشخص کرده بود 
به هیچ یک از هدف های خود نرسید. حماس باقی است 
و اســرا را در اختیار دارد و تونل ها به عنوان تله علیه 
سربازان رژیم استفاده می شود و مردم مظلوم و شایسته 
فلسطین و غزه مقاوم پشت سر مجاهدین ایستاده اند و 

کشته های زیادی از سربازان اسرائیلی گرفته اند.

مدیرعامل سازمان تاکســیرانی شــهر تهران از ارائه 
تسهیلات نوسازی به تاکسی های فرسوده با کارمزد ۸ 

درصد و اقساط ۶۰ ماهه خبر داد.
شادی مالکی در مورد آخرین وضعیت ارائه تسهیلات به 
تاکسیرانان پایتخت برای نوسازی تاکسی های فرسوده، 
گفت: یکی از دغدغه های مهم مدیریت شهری، موضوع 
حل آلودگی هوای تهران است و در این میان خودروهای 

فرسوده نقش مهمی در این خصوص دارند که تاکسی ها 
و اتوبوس های فرسوده  نیز ســهم قابل توجهی دارند؛ 
بگونه ای که اگر بتوانیم در نوسازی این اینگونه خودروها 
تاثیرگذار باشیم، در کاهش آلودگی هوا نیز نقش آفرینی 

خواهد شد.
مالکی در تشــریح جزئیات این تسهیلات گفت: برای 
نوسازی تاکسی ون ۲۰۰ میلیون تومان و برای خودروی 

ســواری مبلغ  ۱۵۰ میلیون تومان تسهیلات در نظر 
گرفته شده است و در این دوره مدیریت شهری، برقی 
سازی تاکسی ها در دستور کار قرار دارد؛ بگونه ای که 
شاهد ورود ۲۵ هزار تاکسی برقی و ۱۰ هزار ون برقی به 
ناوگان حمل و نقل عمومی خواهیم بود که  قطعا مجموع 
 این اقدامات دــر کاهش آلودگی هوا، نقش بســزایی 

خواهد داشت.

همه برای یک انتخابات قوی تلاش کنیمنیاز ۱۲۵ همتی دارو برای ۱۴۰۳ 

تسهیلات شهرداری جهت نوسازی تاکسی های فرسوده
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سرمقاله

نیاز اقتصاد به رونق 
سرمایه گذاری 

براي مهــار تــورم نیازمند 
ثبات سیاســي و اقتصادي 
در کشور هســتیم. در حال 
حاضر شرایطی ایجاد شده 
که نیازمنــد آرامش و حضور فعــال تمامی مردم 
و دســتگاهها در حوزه اقتصادي است. همچنین 
دستگاه دیپلماسی باید شرایطی ایجاد کند تا رابطه 
ایران با کشورهای منطقه و اروپایی بهبود پیدا کند. 
باید شــرایطی در روابط بین المللی ایجاد شود که 
کشورها برای برقراری رابطه با ایران که سال هاست در 
آن سرمایه گذاری نکرده اند. افزایش سرمایه گذاری 
بخش خصوصی و ســرمایه گذاری های خارجی 

موجب رونق گرفتن...

  علی قنبری، اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه ۳

۴

تشکیل کارگزاری تسهیل 
تجاری سازی دانش بنیان ها 

40 هزار و 500 مالک خانه لوکس در تور مالیاتی قرار دارند 

حمایت مالیاتی از اصناف و مشاغل
صفحه۲

صفحه۳

کاهش  تورم  نقطه  به  نقطه
شاخص   قیمت   مصرف کننده   خانوار    به   222.۷   رسید

معاون فناوری و نوآوری وزارت علوم با اشاره به سامانه 
جان )جریان اقتصادی نوین( گفت: این سامانه که 
به زودی راه اندازی می شــود، به صورت آزمایشی 
مشغول ثبت محصولات دانش بنیان شرکت ها است. 
در دومین روز از اجلاس سه روزه روسای دانشگاه ها 
و موسسات آموزش عالی از دو فناوری با حضور وزیر 
علوم، تحقیقات و فناوری رونمایی شــد که توسط 
محققان مســتقر در پارک علم و فناوری خراسان 
رضوی توسعه یافته اســت. این فناوری ها شامل 
ارایه راهکار دسک تاپ ابری دانشگاهی و سیستم 
حفاظت از سرعت و لرزش و کاندیشن مانیتورینگ 
برای ماشین های دوار با حساسیت بالا در نیروگاه ها 
بود. همچنین سجاد محمدعلی نژاد معاون فناوری 
و نوآوری وزارت علوم دــر پنل فناوری این اجلاس 
اظهار داشــت: برنامه راهبردی این معاونت شامل 
سه راهبرد اساســی خلق و توسعه فناوری، توسعه 
اقتصاد دانــش بنیان و ترویج فنــاوری در جامعه 
فناوری کشور اســت. محمدعلی نژاد ادامه داد: با 
وجود اقدامات زیاد برای توسعه فناوری در کشور، 
انسجام بین این اقدامات با توجه به ظرفیت نیروی 
انسانی و محدودیت منابع وجود ندارد. بیشتر نیروی 
دانشگاه ها به توسعه فناوری های موجود متمرکز 
اســت. وی گفت: قصد داریم فناوری های پیشران 
یعنی هوش مصنوعی، کوانتوم و زیست فناوری را 
هم توســعه دهیم. پارک دانشگاه تربیت مدرس را 
نیز به عنوان پارک علــم و فناوری معین دبیرخانه 
رویش فناورانه تعیین کردیم. معــاون وزیر علوم 
ادامه داد: برخی کشورها اهداف مشخصی برای خود 
تعیین کردند و فناوری های مرتبط با آن را بر اساس 
پیچیدگی فناوری توسعه می د هند. وی به تشریح 
برنامه های این معاونت پرداخت و گفت: آزمایشگاه 
کوچک ساخت دیجیتال یا فب لب ها برای توسعه 
 فناوری مهم هســتند، برای نمونــه د ر آمریکا ۹۳ 

فب لب د اریم که ۷۴ د رصد د ر...

آگهی مناقصات عمومی شماره 289/د/402-310/ع/402
نوبت اول
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مبلغ و نوع تضمین )ضمانتنامه موضوع مناقصهشماره مناقصهرد یف
بانکی یا واریز نقد ی( )ریال(

تاریــخ و ســاعت 
محل افتتاح پاکاتافتتاح پاکات 

۲.۸۳۰.۰۰۰.۰۰۰خرید چراغ خیابانی ۱۲۰ وات ۲۸۹LED/د/۱۴۰۲

چهارشــنبه  روز 
 ۱ ۴ ۰ ۲ /۱ ۱ /۲ ۵

ساعت ۸ صبح 

خراسان جنوبی – بیرجند 
– سایت اداری-

شــرکت توزیع نیروی برق 
خراسان جنوبی_ 

سالن جلسات
۳۱۰/ع/۲۴۰۲

تهیه و تامین کلیه کالاها،لــوازم و ابزارآلات 
و مصالح مورد نیــاز و اجرای عملیات تامین 
برق بخشی از توسعه روستاهای حاشیه شهر 

بیرجند)حسین آباد ساد ات(

۸۳۰.۰۰۰.۰۰۰

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق خراسان جنوبی
شناسه آگهی ۱۶۵۵۰۷۳



اقتصاد2
ایران

تجارت ایــران و ترکیه به ۸.۵ 
میلیارد دلار رسید

سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت 
گفت: تجارت غیر نفتی ایران با ترکیه در ۹ ماهه 
امسال به ۸.۵ میلیارد دلار رسید که رشد حدود 
۲ درصدی داشته است. ســید روح الله لطیفی 
سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صنعت 
معدن و تجارت گفت: تجارت غیر نفتی ایران   با 
کشور ترکیه در ۹ ماهه امسال به  ۸.۵ میلیارد رسید 
به طوری که نسبت به مدت مشابه سال گذشته با 

رشد ۰۳/۲  درصدی مواجه بود.
او گفت: همچنین سهم صادرات ما به این کشور ۳ 
میلیارد و ۲۶۳ میلیون دلار است و سهم واردات 
ما از کشور ترکیه هم ۵ میلیارد و ۲۶۵ میلیون دلار 
گزارش شده اســت. لطیفی گفت: ترکیه هم در 
واردات و هم صادرات همواره در سال های اخیر 
جزو پنج شریک تجاری ایران بوده است به طوری 
که این کشور سومین مقصد صادراتی کالاهای 

ایرانی پس از چین و عراق بوده است.

کارگران شهرهای بزرگ باید بیشتر حقوق بگیرند
تاکید وزارت اقتصاد بر اجرای 

مزد منطقه ای 
رییس مرکز بهبود کسب و کار وزارت اقتصاد با بیان 
این که عدالت حکم می کند کارگران شهرهای 
بزرگ بیشتر حقوق بگیرند گفت: درست شدن 
اوضاع کشور با چوب جادویی میسر نمی شود و 
باید فرایندها تک به تک اصلاح شــود. سید امیر 
سیاح در مصاحبه با رادیو گفت: توافقی شدن و 
منطقه ای شدن دستمزد یک امر مجزا است. در 
خصوص دستمزد منطقه ای اصرار و دلیل و هدف 

ما این است که حکم قانون اجرا شود.
وی افزود: مساله دوم اینکه منطقی نیست کارگری 
که در کلان شهرها و با آن هزینه مسکن زندگی 
می کند با کارگری که در یک شهر کوچک زندگی 
می کند یک مقدار دستمزد بگیرد. کارگری که در 
تهران و اصفهان زندگی می کند از منظر مسکن 
مشکلات خیلی بیشتری دارد و نباید با کسی که 
در یک شــهر کوچک زندگی می کند یک اندازه 

حقوق بگیرند.
رییس مرکز بهبود کسب و کار وزارت امور اقتصادی 
و دارایی یادآورشد: زیر ساخت سازی این حوزه 
ایجاد شدنی است و اگر دیگران با اصل این مساله 
مخالف هستند که دولت را شــرمنده کارگران 
کرده است می توانند بهانه بیاورند که زیرساخت و 
شرایط نیست و بهانه های زیادی می شود آورد که 

به این وضع موجود دست نزنیم.
وی افزود: در قانون کار این بحث آمده است ولی 
هنوز دولت ها نتوانســته اند این امر را اجرا کنند 
اما نباید وضع موجود را که تولید و کارآفرینی را 
ســرکوب می کند را ادامه دهیم. وی اظهارکرد: 
درست شدن اوضاع کشور با چوب جادویی میسر 
نمی شود و باید فرایندها تک به تک اصلاح شود. 
باید کاری کنیم که کارآفرین ها فعالیت بهتری 
داشته باشند و دست بازتری برای حمایت داشته 
باشند. وی گفت: در زمینه دستمزد منطقه ای 
نگاه ما بیشتر نگاه عادلانه است. درست نیست که 
کارگری که می تواند مسکن یک میلیونی اجاره 
کند با کارگری که در تهران هشت میلیون هزینه 

مسکن می دهد به یک اندازه حقوق بگیرند.
وی اظهارکرد: باید مطالعه مفصل و مســتقیم و 
دقیقی در این حوزه انجام دهیم و دستمزد تهرانی 
باید بیشتر از روستایی باشد. وضع موجود وضع 
ایدآلی نیست. رییس مرکز بهبود کسب و کار وزارت 
امور اقتصادی و دارایی یاداورشد: تولید و سرمایه 
گذاری اشتغال زا و اداره واحدهای اشتغال زا دشوار 
است . در این وضعیت قدرت چانه زنی کارگران نیز 
محدود است. زیرا کارفرما نیاز زیادی به کارگر ندارد 

و تولید زیاد برای او صرفه اقتصادی ندارد.
وی گفت: وقتی تقاضا برای نیروی کار کم است 
همیشــه کارگران مجبور هســتند به چانه زنی 
هســتند. وی اظهارکرد: کارگر و کارفرما و دولت 
باید موانع تولید اشتغال زا را از بین ببرند. باید وضع 
موجود را به سمت مطلوب به هم بزنیم و اینکه برای 
یک تغییر سازنده این همه گارد گرفته شود اصلا 

مطلوب نیست.
وی گفت: خلاصه طرح این است که درصد رشد 
دســتمزد در روستا و شــهرهای کوچک نباید 
مساوی تهران و مشهد و کرج باشد. رییس مرکز 
بهبود کسب و کار وزارت امور اقتصادی و دارایی 
یادآورشد: این مساله گام اولیه است و قرار نیست 
در یک روز همه مشکلات از جمله مسکن را حل 
کنیم. اول باید عدالت را در سطوح اولیه حل کنیم.

وی گفت: تولید اشتغالزا در کشور توسط قانونین 
ضد تولید و مسایل دیگر سرکوب می شود. عرض 
ما این اســت که از دولت فقط نخواهید که حال 
کارگران را بپرسید ولی بحث اصلی معیشت است. 

اخبار

رئیــس ســازمان امــور 
مالیاتی از حمایت مالیاتی 
از اصناف و مشاغل در سال 
آینده خبر داد. به گزارش 
ایسنا، ســید محمد هادی 
سبحانیان در صفحه شخصی خود در شبکه های 
اجتماعی نوشت: با پیشنهاد و پیگیری سازمان امور 
مالیاتی و همراهی نمایندگان مجلس احکام خوبی 
در راستای حمایت از اصناف و مشاغل در بودجه 
۱۴۰۳ به تصویب رسیده است. وی افزود: افزایش 
معافیت مالیاتی ســالانه به ۱۴۴ میلیون تومان از 
جمله این مصوبات است. به گفته سبحانیان، امکان 
محاســبه مالیات بر ارزش افزوده بر اساس ضریب 

کاهشی نیز فراهم شده است.
گفتنی است؛ در ســال جاری نیز با اجرای تبصره 
مادــه ۱۰۰ قانون مالیات های مســتقیم، مالیات 
بیش از ۵۰ درصــد از مودیان مالیاتی اشــخاص 
حقیقی، مشاغل و اصناف صفر و حدود ۹۰ درصد از 
مالیات این بخش، زیر ۲۰ میلیون تومان بوده است 
و به صورت میانگین اصناف و مشاغل، حدود شش 

میلیون تومان مالیات پرداخت می کنند.
همچنین ۴۰ هــزار و ۵۰۰ خانه لوکس در ســال 
۱۴۰۱ شناســایی شــده اند و طبق قانون بودجه 
سال ۱۴۰۳ هم از تمامی خانه ها با ارزش بالای ۳۵ 
میلیارد تومان، مالیات اخذ می شود. این روزها شاهد 
ساخت و ساز خانه های لوکس در بسیاری از مناطق 
کشور از جمله شهرهای شمالی هستیم؛ خانه های 
لوکسی که بسیاری از آنها خالی می ماند و تنها چند 
روز و یا چند هفته در ســال مالکان این واحدها در 
آنجا سکونت دارند. گسترش و رواج لوکس نشینی 
و از سوی دیگر خالی نگه داشتن این خانه ها باعث 
شــد که دولت به فکر اخذ مالیــات از این واحدها 
بیفتد؛ مالیاتی که تا به امروز با وجود قانونی بودن 

آن چندان وصول نشده است.
در این خصوص مستوفی مدیرکل دفتر حسابرسی 
ســازمان امور مالیاتی اعلام کرده است: رقم ۳۹۰ 
میلیارد تومان برای عملکرد ســال ۱۴۰۰ و هزار 
و ۱۰۰ میلیارد تومان برای عملکرد ســال ۱۴۰۱ 

مالیات بر خانه های مجلل محاســبه شده و وصول 
آن نیز به اطلاع مردم خواهد رسید. مدیر کل دفتر 
حسابرسی ســازمان امور مالیاتی با بیان جزییات 
خانه های گران قیمت شناســایی شده افزود: برای 
عملکرد ســال ۱۴۰۰ تعداد ۱۲ هزار و ۲۰۰ واحد 
مسکونی گران قیمت به سازمان امور مالیاتی اعلام 
شد و برای ســال ۱۴۰۱ نیز تعداد ۴۰ هزار و ۵۰۰ 
واحد مسکونی اعلام شد. در سال ۱۴۰۰ خانه هایی 
به ارزش بیش از ده میلیارد تومان، در سال ۱۴۰۱ 
ارزش ۱۵ میلیارد تومان و در سال ۱۴۰۲ ارزش ۲۰ 
میلیارد تومان به بالا مشمول این مالیات می شدند.

وی افزود: برای امســال هم اطلاعات کامل نشده 
ولی ســازمان امور مالیاتی با همکاری یک شرکت 
دانش بنیان فعال در زمینه هوش مصنوعی برای 
شناسایی املاک گران قیمت در حال فعالیت است 
و توانســته ایم بالغ بر ۱۱۴ هزار واحد مسکونی را 
شناسایی کنیم و امیدواریم تا پایان ماه آینده این 

عدد تکمیل شود.
مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی ادامه 
داد: نتیجه مالیات محاســبه شده از طریق پیامک 
به مالکان شناسایی شــده اطلاع داده می شود و 
از طریق مراجع مربوط و رســانه ها به اطلاع افکار 

عمومی خواهیم رساند. مستوفی تاکید کرد: مالیات 
باید با اسناد و مدارک باشد و هزینه وصول مالیات 
هم کم باشــد یعنی اگر برگه مطالبــه برای فردی 
صادر شــود که آن فرد واقعا مالک آن ملک گران 
قیمت نباشــد، مورد اعتراض آن فرد قرار می گیرد 
و موضوع در مراجع دادرســی پیگیــری خواهد 
شد. به همین خاطر ما ســعی کردیم تمام ضوابط 
را در مطالبه خانه های گران قیمت رعایت کنیم و 

استعلامات لازم انجام شود.
وی یادآور شد: اطلاع رســانی این نوع مالیات هم 
همچون ســایر مالیات ها از طریــق پیامک، ابلاغ 
الکترونیک و هم سایت سازمان امور مالیاتی است که 
همه افراد می توانند انواع مالیات هایی که مشمول 
آن شده اند را در آنجا مشاهده کنند و اگر برایشان 
مالیاتی تعریف شده اســت، نسبت به پرداخت آن 

اقدام کنند.
در همین رابطه یوســفی عضو کمیسیون عمران 
مجلس ضمن انتقاد از عملکرد دولت گذشــته در 
مورد سامانه ملی املاک و اســکان در جهت تهیه 
بانک جامــع اطلاعات بازار مســکن گفت: دولت 
گذشته در زمان اجرای فرآیند خوداظهاری هیچ 
جدیتی از خود نشــان نداد و همین مسئله سبب 

شد تا بسیاری از سوداگران بازار و مالکان واحدهای 
مســکونی خالی به ویژه در مناطــق هدف برای 

خوداظهاری اقدام نکنند.
یوســفی در خصوص این مســئله که بسیاری از 
واحدهای مســکونی خالــی در مناطــق لوکس 
نشین واقع شــده اســت، گفت: برخورد نسبت به 
مناطق هدف یعنــی، آن مناطقی که بیشــترین 
خانه خالی را دارد با مناطقی کــه همه واحدهای 
آن دارای ســکنه اســت، باید متفاوت باشد. وی 
ادامه داد: متاســفانه هیچ اســتراتژی موثری در 
ارتباط با مدیریت ســامانه ملی املاک و اســکان 
از ســوی وزارت راه دیدــه نمی شــود و یک دور 
 باطــل تمدیدهــای پیاپی دــر دســتور کار قرار 

گرفته است.
عضو هیئت رئیســه مجلس در ارتباط با مســئله 
تمدید هوشمند زمان فرآیند خوداظهاری مردم در 
سامانه املاک گفت: تمدید باید به صورت محدود و 
به تفکیک هر منطقه با اولویت مناطق هدف از جمله 
مناطق بالانشین پایتخت اتفاق بیفتد تا به دنبال آن 
پس از اتمام زمان هر منطقه بلافاصله محدودیت ها 

برای خانه های خوداظهاری نشده آغاز شود.
به گفته وی در شرایط کنونی شناسایی خانه های 
خالی و لوکس هم از طریق وزارت راه و شهرسازی 
خواهد بــود و آمارهــای این تعدــاد از واحدهای 
مسکونی از طریق همین ســامانه املاک و اسکان 
خواهد بــود. وی افزود: اجرای طــرح اخذ مالیات 
از خانه های خالی نقش بســیار موثری در بهبود 

وضعیت بازار مسکن خواهد داشت .
بر اساس قانون بودجه امســال،  زمین  های دارای 
کاربری مســکونی، اداری و تجاری، باغ ویلا های 
مجاز و خانه  های مجلل کــه ارزش آن ها بیش از 
۳۵ میلیارد تومان باشد مازاد بر این مبلغ مشمول 
مالیات به میــزان یک در هزار می شــوند. گفتنی 
اســت یکی از ابراز های اجرای این طرح آن است 
که این خانه های لوکس در کشور شناسایی شوند 
و این کار با همکاری دستگاه های مختلف اجرایی 
شــود. اخذ مالیات از واحدهای لوکس و تزریق در 
آمد به بخــش تولید و اجرای پــروژه های نهضت 
 ملی مسکن می تواند زمینه تسریع در اجرای این 

پروژه ها شود.

۴۰ هزار و ۵۰۰ مالک خانه لوکس در تور مالیاتی قرار دارند 

حمایت مالیاتی از اصناف و مشاغل 

مبلغ وام ازدواج در سال ۱۴۰۳ 
مشخص شد

با تصویب نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
به زوج های زیر ۲۵ سال در سال آینده ۳۵۰ 
میلیون تومان تســهیلات ازدــواج پرداخت 
خواهد شد. نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
در جلســه علنی و در روند بررســی گزارش 
کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۳ کل 
کشــور در بخش هزینه ای، جــزء ۱ بند ث 

تبصره ۱۳ لایحه را به تصویب رساندند.
بر اساس این مصوبه، بانک مرکزی جمهوری 
اســلامی ایران مکلف اســت مطابق با قانون 
حمایت از خانواده و جوانی جمعیت و قوانین 
مربوط به ایثارگران، قانون حمایت از حقوق 
معلولان، قانون جهش تولیــد دانش بنیان، 
قانون ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی 
و تســهیلات موضوع ماده)۷۷( قانون الحاق 
برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات 
مالی دولت)۲( ستاد مردمی رسیدگی به امور 
دیه زندانیان نیازمند از محل ســپرده های 
قرض الحسنه اعم از جاری و پس انداز شبکه 
بانکی )غیر از بانک های قرض الحسنه( پس 
از کسر سپرده قانونی را تا سقف سه میلیون 
میلیارد )۳.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال 
به قرض الحسنه ازدواج، فرزندآوری و ودیعه یا 
خرید یا ساخت مسکن و دیگر موارد ذکرشده 
در قوانین فوق اختصاص داده و از طریق بانک 
های عامل )به تشخیص شورای پول و اعتبار( 
به شرح زیر نسبت به پرداخت تسهیلات قرض 

الحسنه اقدام نماید:
۱. تسهیلات قرض الحســنه ازدواج )موضوع 
ماده )۶۸( قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت: ۱-۱- تســهیلات قرض الحســنه 
ازدواج برای هر یــک از زوج هایی که تاریخ 
ازدواج آن ها بعد از ۱/۱/۱۴۰۱بوده اســت 
مبلغ سه میلیارد )۳.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال و با 
دورهی بازپرداخت ۱۰ ساله. ۱-۲- تسهیلات 
قرض الحســنه ازدواج بــرای زوج های زیر 
بیســت و پنج ســال و زوج های زیر بیست و 
سه سال مبلغ ســه میلیارد و پانصد میلیون 

)۳.۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال.

منظور: ساخت مسکن اولویت 
دولت سیزدهم است

رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشور گفت: 
دولت با این که ۱۰۰ همت برای ساخت مسکن 
به لایحه بودجه سال آتی تحمیل شود مخالف 
است و از نگاه ما راه های مختلفی برای تامین 
مالی ســاخت مســکن وجود دارد که دولت 
می تواند نقش حمایتگر را در آن داشته باشد.

به گزارش تسنیم، محمدباقر قالیباف رئیس 
مجلس شورای اســلامی در جلســه علنی 
مجلس در روند بررسی پیشنهاد اصلاح بندی 
از لایحه بودجه ۱۴۰۳ کل کشور بیان کرد: ما 
در این پیشنهاد اگر دولت را مکلف کنیم که 
نسبت به ساخت مسکن اقدام کند ۱۰۰ همت 
سقف بودجه را بالا می بریم. مسکن اولویت اول 
کشور است و در شورای عالی مسکن نیز رئیس 
جمهور تاکید کردند که مسکن اولویت کشور 
می باشــد. اگر ما اینجا از لفظ مکرر استفاده 
کنیم سقف بودجه بالا می رود و ممکن است 
دولت آن را نپذیــرد و ممکن اســت با ایراد 

شورای نگهبان مواجه شود. 
اگر از کلمه مجاز استفاده کنیم یعنی مسکن 
در اولویت نمی باشد. انتظار داریم که اکنون 
نماینده دولت اعلام کند که دولت این ۱۰۰ 
همــت را می پذیرد یا این کــه نمی پذیرد؟ تا 
بعد شاهد نباشــیم که گفته شود که مجلس 
شورای اســلامی ۱۰۰ همت به سطح بودجه 

اضافه کرده است.
داوود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه در 
توضیحات خود بیان کرد: قطعا مسکن برای 
دولت یکی از اهداف اساسی به شمار می رود و 
یکی از راهبردهای دولت بحث مسکن است. 
رئیس جمهور دائما بر این موضوع تاکید دارند 
اما این بدان معنا نیست که برای ساخت مسکن 
از منابع بودجه عمومی اســتفاده شود. برای 
تامین مالی مسکن راهکارهای مختلفی وجود 
دارد. از طریق بازار مالی و آورده مردم می توان 
منابع مالی ساخت مسکن را تامین کرد. دولت 
با منابع خود نباید مسکن بسازد بلکه دولت 

باید نقش پشتیبانی را داشته باشد.
وی ادامه داد: ما با این که ۱۰۰ همت ســقف 
بودجه برای ساخت مسکن بالا برود مخالف 
هستیم. این میزان تامین مالی برای ساخت 

مسکن فراتر از ظرفیت دولت است.
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جدیدتریــن آمار یورو اســتات نشــان می دهد 
تجارت ماهانه ایران و اروپا با رشــد ۲۴ درصدی 
به بیش از ۴۵۰ میلیون یورو در ماه نوامبر ۲۰۲۳ 
رســیده و صادرات این اتحادیه به ایران در ۱۱ 
ماهه ۲۰۲۳ به حدود ۳.۵ میلیارد یورو بالغ شده 
است. مرکز آمار اروپا )یورو استات( کل مبادلات 
تجاری ایــران و ۲۷ عضو اتحادیــه اروپا در ۱۱ 
 ماهــه ۲۰۲۳ را ۴ میلیــارد و ۲۱۴ میلیون یورو 

اعلام کرد.
مبادلات تجاری ایران و اتحادیه اروپا در ماه های 
ژانویه تا نوامبر ۲۰۲۳ با کاهش ۱۲ درصدی نسبت 
به مدت مشابه سال قبل مواجه شده است. در ۱۱ 
ماهه سال ۲۰۲۲ کل مبادلات دو طرف ۴ میلیارد 

و ۷۹۳ میلیون یورو اعلام شده بود.
بر اســاس این گزارش صادرات اتحادیه اروپا به 
ایران دــر ۱۱ ماهه ۲۰۲۳ بــا کاهش ۸ درصدی 
نسبت به مدت مشابه ســال قبل مواجه شده و از 

۳ میلیارد و ۸۱۳ میلیون یورو در ماه های ژانویه 
تا نوامبر سال ۲۰۲۲ به ۳ میلیارد و ۴۸۴ میلیون 
یورو در مدت مشابه ســال ۲۰۲۳ رسیده است. 
واردات اتحادیه اروپا از ایــران در ماه های ژانویه 
تا نوامبر ۲۰۲۳ نیز کاهش ۲۵ درصدی داشته و 
به ۷۳۰ میلیون یورو رسیده است. اتحادیه اروپا 
در مدت مشابه سال قبل ۹۸۰ میلیون یورو کالا از 

ایران وارد کرده بود.
آلمان با صادرات ۱ میلیارد و ۶۰ میلیون یورویی 
بیشترین ســهم را در میان اعضای اتحادیه اروپا 
در صادرات به ایران داشته اســت به طوری که 
۳۰ درصــد کل صادرات اروپا به ایــران از مقصد 
آلمان بوده اســت. در عین حال سهم این کشور 
از صادرات اتحادیه اروپا به ایران کاهش داشــته 
است. آلمان در مدت مشابه سال قبل ۳۹ درصد 
از کل صادرات کشــورهای اروپایی به ایران را به 
خود اختصاص داده بود. این کشور در ۱۱ ماهه 

۲۰۲۳ همچنین ۲۱۰ میلیــون یورو کالا از ایران 
وارد کرده است.

بر اساس این گزارش تجارت ایران و اتحادیه اروپا 
در یازدهمین ماه ۲۰۲۳ شاهد رشد قابل ملاحظه 
ای نســبت به ماه قبل از آن بوده است. در حالی 
که طی ماه اکتبر ۲۰۲۳ تجــارت دو طرف ۳۶۵ 
میلیون یورو گزارش شــده بود ایــن رقم در ماه 
نوامبر با رشــد ۲۴ درصدی به ۴۵۳ میلیون یورو 

افزایش یافته است.
صادرات اتحادیه اروپا به ایران دــر ماه نوامبر با 
رشد ۲۱ درصدی نسبت به ماه قبل از آن به ۳۷۰ 
میلیون یورو رسیده است. واردات این اتحادیه از 
ایران در این ماه نیز ۴۰ درصد افزایش یافته و به 
۸۳ میلیون یورو بالغ شده است. ایتالیا بزرگترین 
وارد کننده کالا از ایران در ماه نوامبر ۲۰۲۳ بوده 
و ۲۱.۹ میلیون یورو از ایــران در این ماه واردات 
داشته است. واردات ایتالیا نسبت به ماه قبل از آن 

دو برابر شده است. واردات اسپانیا نیز از ایران در 
ماه نوامبر با رشد ۵۳ درصدی به ۸.۶ میلیون یورو و 
واردات آلمان با رشد ۷۸ درصدی به ۱۸.۹ میلیون 

یورو رسیده است.
رومانی بزرگترین صادرکننده اروپایی به ایران پس 
از آلمان طی ماه نوامبر بوده است. صادرات رومانی 
به ایران در این ماه نسبت به ماه قبل ۳۰ برابر شده 
است. این کشور که در ماه اکتبر ۱.۴ میلیون یورو 
کالا به ایران صادر کرده بود در ماه نوامبر ۴۲.۳ 

میلیون یورو صادرات به ایران داشته است.
صادرات اتریش به ایران نیز در ماه نوامبر با رشد 
۵۰ درصدی به ۱۸ میلیون یورو و فرانسه با رشد 
۳۱ درصدی به ۲۳.۸ میلیون یورو رسیده است. 
صادرات هلند، ایتالیا، اسپانیا و بلغارستان به ایران 
نیز از ۵ تا ۳۰ درصد رشد داشته است. صادرات 
آلمان به ایران بدون تغییر در سطح ۱۰۱ میلیون 

یورو باقی مانده است.

نمایندــگان مجلس در جلســه علنی با 
اکثریت آرا بانک مرکزی را مکلف به تامین 
تسهیلات ودیعه مســکن برای خانواده 
های دارای ۳ فرزند یا بیشتر به مبلغ ۳۰۰ 
میلیون تومان کردند. ادامه رســیدگی 
به جزئیات لایحه بودجه ســال آینده در 
بخش هزینه ای در دستورکار نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی در جلسه علنی 

قرار داشت.
بهارستان نشینان در این جلسه با اکثریت 
آرا با ردیف )۳( بند )ث( تبصره )۱۳( ماده 
واحده لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ موافقت 
کردنــد. در ردیف )۳( بنــد )ث( تبصره 
)۱۳( ماده واحده این لایحه آمده اســت: 
تسهیلات قرض الحســنه ودیعه یا خرید 
یا ساخت مسکن )با رعایت قانون حمایت 
از خانواده و جوانی جمعیت و قانون جامع 

خدمات رسانی به ایثارگران(:
این تســهیلات بــرای خانواده های فاقد 
مسکن که از ابتدای ســال ۱۳۹۹ به بعد 
صاحب فرزند سوم یا بیشتر می شوند به 
میزان سه میلیارد )۳.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰(
ریال می باشد. همچنین بهارستان نشینان 
با اکثریت آرا با ردیف )۱۰( بند )ث( تبصره 
)۱۳( ماده واحده لایحه بودجه سال آینده 

موافقت کردند. در ردیف )۱۰( بند )ث( 
تبصره )۱۳( ماده واحده این لایحه آمده 
اســت: وزارت صنعت، معدــن و تجارت 
مکلف اســت با معرفی بنیاد شهید و امور 
ایثارگران به جانبازان پنجاه درصد )۵۰ 
درصد( و بالاتر که در ســنوات گذشته از 
تسهیلات موضوع ماده )۴۵( قانون جامع 
خدمات رسانی به ایثارگران مصوب ۳/ ۴/ 
۱۳۸۶ استفاده ننموده اند، مجوز واردات 
یک دستگاه خودرو متناسب با وضعیت 
جانبازی ایثارگر با رعایت قوانین و مقررات 
ارائه نماید.  درخصوص ســایر مشمولان 
ماده )۴۵( قانون مذکور از محل تسهیلات 
قرض الحســنه   بند )ث( این تبصره برای 

خرید خودرو داخلی اقدام می گردد.
گزارش عملکرد این بند توســط وزارت 
صنعت، معدن و تجارت هر سه ماه یکبار به 
کمیسیون های برنامه و بودجه و محاسبات 
و صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
ارائه می شــود. بنابراین گزارش، مصوبات 
نمایندگان در جلسه علنی درباره جزئیات 
لایحه بودجه برای تبدیل شدن به قانون 
نیاز به تایید شــورای نگهبــان و ابلاغ از 
 ســوی رئیس جمهور به دســتگاه های

 اجرایی دارد.

معاون وزیر نیرو گفت: پیش بینی ما این اســت که با در نظر 
گرفتن ظرفیت های خطوط موجود طــی کوتاه مدت حدود 
۱۰۰۰ مگاوات امکان صادرات داشته باشیم و اگر این راه باز 
شــود این امکان در آیین نامه دیده شده که بخش خصوصی 
بصورت کنسرسیوم بتواند اقدام به احداث پست کند که در این 

صورت ظرفیت بالاتر می رود.
محمود کمانی درباره تشویق ســرمایه گذاران برای حضور و 
سرمایه گذاری در بخش انرژی های تجدیدپذیر اظهار داشت: 
ما در دو سال گذشته روش های متنوعی را برای سرمایه گذاری 
و توسعه بخش تجدیدپذیر کشور پایه گذاری و اعلام کردیم 
و سرمایه گذاران نیز کار خود را شروع کرده اند، از جمله چند 
مناقصه ماده ۱۲ در حوزه انرژی خورشیدی و بادی به میزان 
۴۵۰۰ و ۴۰۰۰ مگاوات داشــته ایم، برای بخش صنعت مدل 
خاص خود را طراحی کرده ایم، شــهرک خورشیدی و مدل 
بورس را راه اندازی کرده ایم، اخیرا نیز بنا داریم یک مدل برای 
بخش کشاورزی راه اندازی کنیم، تنها یک جای خالی داریم که 
باید حتما انجام شود و آن هم بخش صادرات است یعنی برای 
سرمایه گذارانی که علاقمند به صادرات برق هستند نیز مدلی 

ارائه می شود.
وی افزود: اقدامات لازم برای اجرای شدن امکان صادرات برق از 
سوی بخش خصوصی انجام شده و با قولی که داده شده بزودی 
ابلاغ می شود و سرمایه گذارانی که علاقمند به این حوزه هستند 
می توانند ورود کنند. معاون وزیر نیرو در انرژی های تجدیدپذیر 
و بهره وری انرژی برق درباره صادرات برق تجدیدپذیر توسط 
بخش خصوصی تصریح کرد: اکنون شرکت توانیر بازاری دارد 

که بیشتر این بازار صادراتی در کشور عراق است اما ظرفیت های 
دیگری نیز از جمله ترکیه، افغانســتان و پاکستان نیز اطراف 
کشور وجود دارد که اکنون تقریبا غیرفعال هستند یعنی نه 
دولت استفاده می کند و نه بخش خصوصی. هدف از ابلاغ این 

آیین نامه این است که ظرفیت  های استفاده نشده بالفعل شوند.
وی تاکید کــرد: ما در حال حاضر صادرات زیادی به کشــور 
ترکیه نداریم به همین دلیل رقابت احتمالی بین دولت و بخش 
خصوصی باعث خراب شــدن این بازار نمی شــود، مجموعه 
خصوصی می تواند از این ظرفیت خالی استفاده کند، یعنی ۴ ماه 
برق را به کشور خودمان تحویل می دهند و تا ما بتوانیم ناترازی 

را پوشش دهیم و بقیه ماه های سال را می توانند صادر کنند.
کمانی خاطرنشــان کرد: پیش بینی ما این است که با در نظر 
گرفتن ظرفیت های خطوط موجود طــی کوتاه مدت حدود 
۱۰۰۰ مگاوات امکان صادرات داشته باشیم و اگر این راه باز 
شــود این امکان در آیین نامه دیده شده که بخش خصوصی 
بصورت کنسرســیوم بتواند اقدام به احداث پست کند که در 
این صورت ظرفیت بالاتر می رود، اما در هر حال اکنون اگر از 
ظرفیت موجود خط پست کشور استفاده کند برآورد ما حدود 
۱۰۰۰ مگاوات صادرات از بخش نیروگاه های تجدیدپذیر است.

به گفته وی؛ ما اکنون از ســمت ترکمنســتان، آذربایجان، 
ارمنستان، افغانستان، پاکستان، ترکیه و عراق خط داریم که 
در همه این بازارها می توان از ظرفیت موجود اســتفاده کرد، 
اما برخی کشورها نیاز زیادی به برق ندارند و برخی مثل کشور 
ترکیه نیاز شدیدتری دارد که می تواند بازار خوبی برای صادرات 

برق تجدیدپذیر باشد.

یورو استات خبر داد:

رشد تجارت ماهانه ایران و اروپا 

وام ودیعه مسکن ۳۰۰ میلیون تومان شد
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بنا به اعلام رضا کنگــری، رئیس اتحادیه صنف 
بنکداران مواد غذایی تهران در این بازار نوسان 
قیمتی وجود نداشته؛ ضمن اینکه قیمت  برخی 
اقلام مانند روغن و خصوصا برنج ایرانی کاهشی 

هم بوده است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی اتاق اصناف تهران؛ 
برخی اصناف بنا به مناسبت ها، آیین ها و سنن 
مختلفی که در جامعه وجود دارد، می بایســت 
تدابیر ویژه ای ســوای ســایر روزهای معمولی 
بیندیشــند که بازار با چالش مواجه نشود. ۲۲ 
بهمن امســال آغاز ماه رمضان اســت و یکی از 
صنوفی کــه فعالیتش در این مــاه باید با دقت 
نظر بیشتری به منظور جلوگیری از بروز هرگونه 
کمبود در بــازار، انجام شــود، اتحادیه صنف 
بنکداران مواد غذایی اســت که در گفت وگو با 
رئیس اتحادیه این صنــف، پیش بینی وضعیت 
بازار در این ماه را از نظر گذرانده ایم. رضا کنگری، 
در خصوص برخی گام های مثبت که به منظور 
رفاه مردم در این اتحادیــه صورت گرفته نظیر 
کوتاه کردن دســت دلال ها که قیمت ها را در 
بازار جابه جا می کردنــد، افزایش عرضه برخی 
مواد غذایی به ویژه برنج های ایرانی و پایین آمدن 

قیمت آن ها و ثبات بازار، صحبت  کرده است.

مشکل نوسان قیمت چطور مرتفع شد؟
در حال حاضر، مشکل نوســان قیمتِ کالاهای 
اساسی مرتفع شده؛ این جمله ایست که رئیس 
اتحادیه صنف بنکداران مواد غذایی می گوید به 
این ترتیب که این اتحادیه به بحث سهمیه هایی 
که پیش از این با واســطه دلال هــا و از طریق 
فروشگاه ها و میادین توزیع می شد، ورود کرده 
و سرمنشــاء اصلی شده اســت تا از این طریق، 
اتحادیه های همگــن از قبیل عطار و ســقط، 
خواربارفروش، سوپرمارکت و نبات و آبنبات و این 
قسم موارد، زیر نظر اتحادیه با قیمت مصوب، کارِ 

توزیع را انجام دهند.
رضا کنگری در توضیحِ ساماندهی شکل گرفته در 
این زمینه می افزاید که »پیش از این فروشنده ها 
از طریق فروشــگاه ها و میادین ایــن کالاها را 
تهیه و انبار کرده و بعــد با بالاترین قیمت میان 

بنکداری ها توزیع می کردند.«
رئیس اتحادیه صنف بنکدــاران مواد غذایی در 
ادامه با بیان این جمله کــه اتحادیه برای خود 
مباشــر انتخاب کرده، به محدودیت نسبت به 
سهمیه های موجود اشاره می کند تا از طریق آن، 
کالاها طبق مصوب قیمت فروخته شوند ودر این 

مسیر هم باید تراکنش های فروش اعلام شوند.
اما روش های نوینی که اتحادیه صنف بنکداران 
مواد غذایی دــر راس کار قرار دادــه، به گفته 
کنگری به این منجر شده که »دلال هایی که دپو 

و توزیع می کردند در بازار دست شان کوتاه شود و 
دیگر نتوانند اجناس را دپو کنند.« به این ترتیب 
تنظیم بازاری که رئیس اتحادیه صنف بنکداران 
مواد غذایی از آن یاد می کند، دســت دلال ها را 
کوتاه می کند. او دــر ادامه می گوید که در حال 
حاضر هم طرح جدیدی وجود دارد که از طریق 
بازارگاه باید ثبت سفارش شده و بعد از طریق آن 

خریداری و توزیع انجام شود.

کمبودی در بازار مواد غذایی وجود ندارد
رئیس اتحادیه صنف بنکداران مواد غذایی تهران 
در مورد میزان کالا هم می گوید که »کمبودی در 
بازار احساس نشده و به وفور در بازار کالا وجود 
دارد؛ اما اخیرا قرار بود که بحث حبوبات از تالار 
اول به تالار دوم با ارز ۴۲ و ۲۰۰ انتقال پیدا کند و 
اگر این اتفاق می افتاد، قیمت ها چالشی می شد و 
با مکاتباتی که انجام دادیم، آن هم به روال قبل 
یعنی تالار اول برگشت و با همان ارز ۲۸ و ۵۰۰ 

وارد شده و به روال قبل توزیع می شود.«
بنابراین و با توجه بــه گفته های رئیس اتحادیه 
صنف بنکداران مواد غذایی، در حال حاضر هم 
ثبات در بازار وجود دارد و هم کمبودی در بازار 
احساس نشده و روال عادی خود را طی می کند.

روند کاهشی بودن قیمت ها
به گفته کنگری در خصوص قیمت هم نوسانی 
وجود نداشــته و تازه قیمت ها در بحث  روغن و 
خصوصا برنج ایرانی کاهش قیمت داشــته اند. 
رئیس اتحادیه صنف بنکداران مواد غذایی تهران 
توضیح می دهد که »عرضه نسبت به تقاضا بیشتر 
بوده و تولید انبوهی که از سال گذشته در مورد 
برنج ایرانی وجود داشته و امسال هم تولید غیر 
انبوهی بوده و از طرف دیگر واردات را هم اضافه 
کنید که همگی منجر به دپوی کالا شده و طبعا 
عرضه بیشتر شده و تقاضا نسبت به آن کم شده و 

قیمت ها کاهشی می شوند.«

برنامه های ماه رمضانِ اتحادیه صنف 
بنکداران مواد غذایی

اما با نزدیک شدن به ماه رمضان، اتحادیه صنف 
بنکداران مواد غذایی تدابیر خاصی اندیشــیده 
که بازار در همین روال ثباتی که رئیس اتحادیه 
می گوید پیــش برود ضمــن اینکــه کنگری 
می افزاید: فروشــگاه های بهاره برای ماه مبارک 
ارائه خدمات ویژه ای بــرای روزه داران در نظر 
گرفته اند. همچنین در بحث تنظیم بازارِ کالاهای 
اساســی نظیر حبوبــات، برنج، روغن و شــکر 
صحبت هایی صورت گرفته که از طریق بازارگاه 
در اختیار مباشران قرار دهیم تا این تنظیم ادامه 

دار باشد و بتوانیم ثبات بازار را حفظ کنیم.

به گفته یک مقام صنفی 9۰ درصد تولید زعفران 
جهان در ایران انجام می شــود اما بازار جهانی 
زعفران در اختیار اسپانیاست در حالی که تولید 

سالانه آن به یک تن هم نمی رسد.
محمدعلی رضایی، رئیس اتحادیه تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان گیاهان دارویی، فرآورده های 
غذایی و زعفران ایران شرحی از تولید و صادرات 
زعفران ایــران و جایگاه کشــور دــر تجارت 
جهانی این کالا ارائه کرد و گفت: در ســال های 
گذشــته وزن تولید زعفران ایــران به ۵۰۰ تن 
در سال هم می رســید. با این حال در سال های 
 اخیر ایــن رقم بــه 3۰۰ تا ۴۰۰ تــن کاهش

 یافته است.
وی افزود: از دو سال پیش تاکنون صادرکنندگان 
با مشکلاتی مانند برگشــت ارز صادراتی و رفع 
تعهدات ارزی رو به رو شــده اند و این امر مسیر 
صادرات را ســخت و هزینه بر کرده و ســبب 
افزایش قاچــاق زعفران ایران به طــور ویژه به 
افغانستان شده است؛ بالا رفتن هزینه صادرات 
از مجاری رسمی همچنین از قدرت رقابت ایران 

در بازار جهانی زعفران کم کرده است.  
رضایی ادامه داد: افغانســتان عضو ســازمان 
تجارت جهانی اســت و کشــورهای عضو این 
ســازمان در تجارت به دیگر کشــورهای عضو 
از پرداخت مالیات معاف هســتند، این امتیاز 
تجارت زعفران را از افغانستان آسان تر می کند 
و در نتیجه زعفران قاچاق شــده از ایران با برند 
افغانستانی در بازارهای جهانی عرضه می شود، 
جالب آنجاســت کــه زعفرانی کــه از ایران به 
افغانستان قاچاق می شــود و با عنوان زعفران 
افغانستانی در بازار جهانی عرضه می شود قیمت 
کمتــری از زعفرانی دارد که بــا برند ایرانی در 
بازارهای جهانی عرضه می شود. رئیس اتحادیه 
زعفران ایران تصریح کرد: متاسفانه دیپلماسی 
اقتصادــی ایــران ضعیــف اســت و صادرات 
 زعفران یکــی از نقاطی که ایــن ضعف در آن 

بروز پیدا می کند.
وی خاطرنشان کرد: البته اخیرا تعداد رایزن های 
سفارتخانه ها بیشتر شده اما باز هم کافی نیست 
و مشکل دیگر این اســت که رایزن ها از جایگاه 

محصولات ایرانی آنچنانکه شایســته است در 
بازار جهانی دفاع نمی کننــد. رضایی در ادامه 
آماری از قاچاق زعفران ایران ارائه کرد و گفت: 
برآوردها حاکی از اینست که در 9 ماهه امسال 
حدود 6۵ تن زعفران از ایران قاچاق شده باشد. 
مقصد 9۰ درصد زعفرانی کــه از ایران قاچاق 
می شود افغانستان است و 1۰ درصد دیگر هم به 

کشورهای عربی می رود.
وی در ادامه از کاهش تولید زعفران در ســال 
جاری خبر داد و گفت: برداشت زعفران در سال 
جاری نسبت به سال گذشته ۴۰ درصد کاهش 
داشــته اســت و این کاهش برآمده از افزایش 
هزینه تولید، تنش های آب و هوایی و کمبود آب 

در برخی مناطق بوده است.  
این کارشناس در ادامه از مصرف سالانه ۴۰ تا 
۵۰ تن زعفــران در ایران گفــت و توضیح داد: 
زعفران ایرانی از کیفیت بالایی برخوردار است و 
9۰ درصد زعفرانی که در جهان تولید می شود 
محصول ایران است، اما سهم ایران از بازار جهانی 
زعفران 16 درصد است در حالی که گردش مالی 
این بازار حدود یک میلیارد و صد میلیون دلار 

برآورد می شود.  
وی تصریح کرد: علاوه بر ایران در افغانســتان، 
یونان، اســپانیا، چیــن و ترکیه هــم زعفران 
برداشت می شود اما اســپانیا جایگاه برتر را در 
بازار جهانی زعفران دارد و به عبارت دیگر بازار 
جهانی این کالا در دســت اسپانیاست با اینکه 
تولیــد آن حداکثر به ۸۰۰ کیلوگرم در ســال 
می رسد؛ بیشتر زعفرانی که در بازارهای جهانی 
به عنوان زعفران اســپانیایی عرضه می شــود 
به صورت فلــه و از مجاری رســمی از ایران به 
اســپانیا می رود. البته پیش تر تولید اسپانیا 3۰ 
تن در ســال بود اما وقتی متوجه شد تامین آن 
 از مســیر واردات ارزان تر تمام می شود، تولید 

را کاهش داد.
رضایی در نهایت یادآور شد: تحریم های خارجی 
ســهمی ۲۰ درصدی از حضور ضعیف ایران در 
بازار جهانی زعفران دارند و آنچه بیش تر سبب 
این اتفاق شده نبود برنامه ریزی های بلندمدت و 

ضعف ارتباطات بین المللی کشور است.

مدیرکل دفتر روسیه و قفقاز سازمان توسعه تجارت گفت: موضوع 
تجارت ترجیحی با ازبکستان مورد بحث و بررسی قرار خواهد گرفت.

اکبر گداری مدیرکل دفتر روسیه و قفقاز ســازمان توسعه تجارت 
با اشاره به ســفر رئیس جمهوری به کشور ازبکستان در آبان ماه در 
اجلاس ســران اکو و دیدار وی با رئیس جمهور ازبکستان گفت: در 
راستای تفاهمات صورت گرفته وزیر صمت نیز در رأس یک هیأتی 

به منظور توسعه روابط تجاری به ازبکستان سفر کرد.
به گفته او این سفر در راستای دعوت وزیر اقتصاد و سرمایه گذاری 
ازبکستان انجام شد و پیگیری موضوع تجارت ترجیحی با ازبکستان 
در دستور کار مقامات کشور در سفر به ازبکستان قرار دارد. گداری 
افزود: هیأت تجاری ایرانی در حوزه های خودرو، معدن، لوازم خانگی، 

تجهیزات پزشکی، خدمات فنی و مهندسی و انرژی و در قالب بیش 
از ۲۰ شــرکت و با حضور چهار معاون وزیر به کشور ازبکستان سفر 

کرده است.
مدیرکل دفتر روسیه و قفقاز سازمان توسعه تجارت همچنین ادامه 
داد: بازدید از مرکز تجاری ایران در ازبکستان و آشنایی شرکت ها با 
فضای این مرکز و امکانات و تسهیلات موجود بخشی از برنامه سفر 

به این کشور بود.
به گفته گداری، در این ســفر و در قالب دیدارهای صورت گرفته، 
تفاهماتی در حوزه لــوازم خانگی و تجهیزات پزشــکی به منظور 
تولید مشترک و سرمایه گذاری انجام شد. در ادامه همچنین برخی 
شرکت ها در حوزه خودرو، معدن و تجهیزات پزشکی از مرکز نوآوری 

ایران بازدید و تفاهاماتی صورت گرفــت. وی با بیان اینکه موضوع 
تجارت ترجیحی با ازبکستان مورد بحث و بررسی قرار خواهد گرفت، 
گفت: در این ســفر چهار کمیته معدن، خودرو، تجارت و صنعت و 
خدمات به سرپرســتی چهار معاون وزیر تشکیل شد. همچنین در 
حوزه معدن با حضور معاون معدنی وزارت صمت، جلساتی صورت 

گرفت و از معادن ازبکستان بازدید به عمل آمد.
مدیرکل دفتر روســیه و قفقاز سازمان توســعه تجارت ادامه داد: 
در حوزه خودرو معاون خودرویــی وزارت صمت به همراه مدیران 
خودروسازان بزرگ کشور و انجمن قطعه سازان دیدارهایی با مقامات 
ازبکستانی داشتند و از یکی از شرکت های خودروسازی این کشور 

بازدید و تفاهماتی در حوزه خودرو و قطعه سازی صورت گرفت.

فعال بازار طــلا پیش بینی کرد دــر روزهای آیندــه قیمت طلا و 
ســکه همچون هفته گذشــته بدون توجه به بهــای انس جهانی، 
تحت تاثیــر نرخ ارز باشــد. »محمد کشــتی آرای« گفــت: هفته 
گذشــته قیمت جهانی طلا به طور متوســط ســیر نزولی داشت، 
اما در بازار داخلی با افزایش نرخ ارز شــاهد ســیر صعودی قیمت 
طلا و ســکه بودیم و قیمت ها بیشتر تخت تاثیر نوســانات نرخ ارز 
بود. وی بیان داشــت: در هفته نخســت بهمن ماه قیمت هر انس 
 طلا به طــور میانگین ۲۰ دلار کاهش یافت و بــه ۲ هزار و 13 دلار 

رسید. 
این فعال بازار طلا افزود: در هفته گذشته به طور متوسط سکه بهار 
آزادی طرح قدیم یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان افزایش، هر ســکه 
طرح جدید یک میلیون و ۵۰ هزار تومان، نیم سکه 6۵۰ هزار تومان و 
ربع سکه ۴۵۰ هزار تومان افزایش قیمت داشت، اما قیمت سکه های 
یک گرمی بدون تغییر ماند. وی ادامه داد: در نخستین هفته بهمن ماه 
قیمت هر مثقال طلای آب شــده تحت تاثیر افزایش نرخ ارز نسبت 
به ابتدای هفته 1۵۵ هزار تومان و هــر گرم طلای 1۸ عیار 36 هزار 

تومان افزایش یافت.
کشتی آرای اظهار داشت: حباب سکه در هفته گذشته با ۴۰۰ هزار 

تومان افزایش به پنج میلیون و ۷۰۰ هزار تومان رسید. وی پیش بینی 
کرد با توجه به تغییرات قیمتی انس جهانی طــلا، در ۲ روز آینده 
قیمت سکه و طلا تحت تاثیر نرخ ارز و افزایش آن باشد. هر گرم طلای 
1۸ عیار در طول یک هفته اخیر با رشد ۰.۸ درصدی و سکه امامی 

۴.۲ درصدی مواجه شده است.
به گزارش خبرگــزاری خبرآنلاین، در حالی بازار طلا و ســکه وارد 
دومین هفته بهمن ماه شده است که روند حرکتی قیمت ها، از رشد 
۲3 هزار و ۵۰۰ تومانی قیمت طلا و سکه میلیون و 3۴1 هزار تومانی 
قیمت سکه حکایت دارد. به این ترتیب، هر گرم طلای 1۸ عیار در 
طول یک هفته اخیر با رشد ۰.۸ درصدی و سکه امامی ۴.۲ درصدی 
مواجه شده است. بررسی ها نشان می دهد که در حال حاضر هر قطعه 
سکه امامی 3۲ میلیون و ۸9۲ هزار تومان و هر گرم طلای 1۸عیار، ۲ 

میلیون و ۷۵۲ هزار تومان قیمت دارد.
وضعیت عجیب طلا و سکه را در حالی در بازار شاهد هستیم که به 
گفته فروشندگان، بازار طلا و سکه به شدت در رکود قرار دارد و به 
نوعی، از ابتدای سال تاکنون ریزشی شدید را در خرید و فروش طلا 

و مصنوعات طلا شاهد هستیم.
نادر بذرافشان، رییس اتحادیه طلا و جواهر درباره وضعیت یک هفته 

اخیر بازار سکه و طلای داخلی می گوید: در طول هفته ای که گذشت، 
اونس جهانی طلا افزایش قیمت را در بازارهای جهانی داشــت، اما 
میانگین کاهش ۸ دلاری قیمت طلا در بازارهای جهانی را هم شاهد 
بودیم. در نهایت نیز آخرین نرخ ثبت شده برای هر اونس طلا ۲۰۲1 

دلار است.
وی تصریح کرد: با وجود کاهش ۸ دــلاری اونس جهانی طلا اما در 
بازارهای داخلی روند قیمت ها در بازار سکه و طلا صعودی بود. علت 
عمده این تغییر قیمت آن هم در شــرایطی که بازار جهانی در یک 
هفته اخیر کاهشی رقم خورده است، نوسانات بازار ارز و افزایش نرخ 
ارز بوده است. ضمن اینکه خبرهای سیاسی- اقتصادی در منطقه 
نیز بی تاثیر نبوده است. این درحالیست بازارهای داخلی به دور از 
هرگونه التهاب بوده و خبری از افزایش تقاضا نبود و اکنون بازار روال 
عادی خود را طــی می کند. به گفته او، بانک مرکــزی اگر در مورد 
عرضه سکه های بدون تاریخ و واگذاری شمش های طلای وارداتی، 
چنانچه نحوه عرضه را اعلام کنند )باتوجه به این که پس از گذشت 
دو هفته، هنوز نحوه عرضه، مشخص نشده است(، قطعا این موضوع 
می تواند نقش مهمی در ثبات بازار و حتی کاهش قیمت ها در بازار 

داشته باشد.

به گفته مسئولان، طبق نص صریح قانون، بانک ها نباید بیشتر از یک ضامن 
برای وام ازدواج درخواســت کنند و متقاضیان می توانند تخلفات در این 
حوزه را گزارش دهند. در سامانه برای وام ازدواج ثبت نام و زمانی که به بانک 
مراجعه کردم برخلاف تاکیدات چندباره مسئولان، اما اعلام شد حتما باید 
دو ضامن که یکی هم کارمند رسمی باشد معرفی کنم. زمانی که برای طی 
کردن فرآیند اداری دریافت وام ازدواج به شعبه بانک مراجعه کردم اعلام 
شد ضامن بازنشسته بالای 6۵ سال قبول ندارند و حتما باید دو ضامن به 

بانک بیاورم.
این دو پیام از سوی مخاطبان باشگاه خبرنگاران جوان است که در خصوص 
ســختگیری برخی شــعب بانک ها در رابطه با دریافت ضامن در بحث 
تسهیلات وام ازدواج مطرح شده اســت؛ تسهیلات تکلیفی وام ازدواجی 

که همواره از سوی مسئولان برای سهلگیری در امور آن تاکید شده است. 
به طور مثال در نامه ۵ بندی رئیس جمهوری در مراسم گرامیداشت هفته 
ملی ازدواج خطاب به محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی در بند سوم 

این نامه آمده بود که شعب بانک ها فراتر از دستورالعمل ها در اخذ تضمین ها 
سخت گیری نکنند. همچنین صحابی مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی در 
این رابطه می گوید: طبق نص صریح قانون بانک ها نباید بیشتر از یک ضامن 
برای وام ازدواج درخواست کنند و بانک مرکزی در این خصوص نظارت 
جدی و لازم را داشته و حتی با رؤسای شعبی که در این زمینه سخت گیری 

می کردند برخورد شد و برکنار شدند.
در ادامه هم به سراغ محمدرضا جمشیدی دبیر کانون بانک ها و موسسات 
اعتباری خصوصی کشــور رفتیــم و او گفت: در خصوص تســهیلات 
قرض الحسنه باید گفت قرض الحسنه بر اساس منابعی است که مردم به 
عنوان سپرده قرض الحسنه در اختیار بانک ها قرار می دهند؛ بنابراین منابع 
یکی از موارد محدود کننده اعطای برخی تسهیلات است. بر این اساس هر 
زمان که منابع وجود داشته باشد بانک ها موظف هستند تحت نظارت بانک 
مرکزی تمامی وجوه را به متقاضیان تحت شرایطی پرداخت کنند. موارد 
پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به بحث تسهیلات ازدواج، فرزندآوری، 

ودیعه مسکن و... بازمی گردد. این مقام مسئول در ادامه در پاسخ به این 
پرسش که چرا بانک های خصوصی در پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 
سختگیری می کنند، اظهار کرد: در اعطای تسهیلات مجاز باید گفت این 
قرض الحسنه ها همانطور که اشاره شد از منابع سپرده مردم هستند؛ بر 
این اساس بانک ها باید اطمینان از بازگشت قرض الحسنه ها در سررسید را 
مشخص داشته باشند که برای این مورد هم بحث اعتبارسنجی و ضامن 

مطرح می شود.
جمشیدی با بیان اینکه بازپرداخت قرض الحسنه ها با وجود ضامن تضمین 
می شود، گفت: بانک مرکزی به شکل رسمی و در دستورالعمل خود اعلام 
کرده که بانک ها موظف هستند برای اعطای تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 
یک ضامن را قبول کنند، اما گاهی ممکن است متقاضیان فردی را به عنوان 
ضامن معرفی کنند که بر اساس ارزشیابی بانک، فرد صلاحیت کافی برای 
ضامن شدن را نداشته باشد بر این اساس بانک اعلام می کند که فرد ضامن 

دیگری را هم معرفی کند.

در دی ماه 1۴۰۲، شاخص 
قیمــت مصــرف کنندــه 
خانوار های کشــور به عدد 
۲۲۲.۷ رســیده اســت که 
نشــان دهنده افزایش ۲.6 
درصد نســبت به ماه قبل اســت.  در دی ماه 1۴۰۲، 
شاخص قیمت مصرف کننده خانوار های کشور به عدد 
۲۲۲،۷ رسیده است که نسبت به ماه قبل، ۲.6 درصد 
افزایش، نسبت به ماه مشــابه سال قبل، 3۸.۵ درصد 
افزایش و در دوازده ماهه منتهی به ماه جاری نسبت به 
دوره مشابه سال قبل، ۴3.6 درصد افزایش داشته است.

تورم نقطه به نقطه خانوار های کشور
منظور از تــورم نقطه به نقطــه، درصد تغییر عدد 
شــاخص قیمت نســبت به ماه مشــابه سال قبل 
می باشــد. در دی ماه 1۴۰۲، تورم نقطه به نقطه 

خانوار های کشــور، 3۸،۵ درصد بوده است؛ یعنی 
خانوار های کشــور به طور میانگین، 3۸.۵ درصد 
بیشتر از دی ماه 1۴۰1 برای خرید یک »مجموعه 
کالا ها و خدمات یکســان« هزینه کرده  اند. تورم 
نقطه به نقطه دی ماه 1۴۰۲ در مقایسه با ماه قبل، 

1،۷ واحد درصد کاهش داشته است.

تورم ماهانه خانوار های کشور
منظور از تورم ماهانه، درصد تغییر عدد شــاخص 
قیمت، نســبت به ماه قبل می باشــد. در دی ماه 
1۴۰۲، تــورم ماهانه خانوار های کشــور برابر ۲،6 
درصد بوده اســت. تورم ماهانه بــرای گروه های 
عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات«، ۲.۴ 
درصد و برای گروه عمده »کالا های غیرخوراکی و 

خدمات«، ۲.۷ درصد بوده است.

نرخ تورم سالانه خانوار های کشور
منظور از نرخ تورم ســالانه، درصد تغییر میانگین 

اعدــاد شــاخص قیمت در یــک ســال منتهی 
 به ماه جاری، نســبت به دوره مشــابه قبل از آن 

می باشد.
در دی ماه 1۴۰۲، نرخ تورم سالانه برای خانوار های 
کشــور به ۴3،6 درصد رسیده که نسبت به همین 
اطلاع در ماه قبــل، ۰،۸ واحد درصد کاهش یافته 

است.

درصد تغییــرات شــاخص قیمت در 
دهک های هزینه ای کل کشور در دی ماه ١٤٠٢
نرخ تورم ســالانه کشــور در دی ماه 1۴۰۲، برابر 
۴3،6 درصد اســت که دامنه تغییــرات آن برای 
دهک های مختلف هزینــه ای از ۴۰.6 درصد برای 
دهک   اول، تا ۴۵.۲ درصد برای دهک دهم اســت. 
بر این اســاس فاصله تورمی دهک هــا در این ماه 
به ۴.6 واحد درصد رســید که نســبت به ماه قبل 
 )۴.1 واحــد درصــد( ۰.۵ واحد درصــد افزایش 

داشته است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

شاخص قیمت مصرف کننده خانوار  به ۲۲۲.۷ رسید

کاهش تورم نقطه به نقطه

کاهش ۴۰ درصدی برداشت زعفران

پیگیری برقراری تجارت ترجیحی با ازبکستان

بازار طلا متاثر از نرخ ارز است

ممنوعیت سختگیری برای تعداد ضامن وام ازدواج 

کسری در ماه رمضان نخواهیم داشت

دست دلال ها از بازار مواد غذایی کوتاه شد
نیاز اقتصاد به رونق سرمایه گذاری 

علی قنبری، اقتصاددان
براي مهار تورم نیازمند ثبات سیاسي و اقتصادي در 
کشور هستیم. در حال حاضر شرایطی ایجاد شده که 
نیازمند آرامش و حضور فعال تمامی مردم و دستگاهها 
در حوزه اقتصادي است. همچنین دستگاه دیپلماسی 
باید شــرایطی ایجاد کند تا رابطه ایران با کشورهای 
منطقه و اروپایی بهبود پیدا کند. باید شرایطی در روابط 
بین المللی ایجاد شود که کشورها برای برقراری رابطه 
با ایران که سال هاست در آن سرمایه گذاری نکرده اند. 
افزایش ســرمایه گذاری بخش خصوصی و سرمایه 
گذاری های خارجی موجب رونق گرفتن اقتصاد ایران 
می شــود. تنها باید در مواردی بخش دولتی را وارد 
حوزه سرمایه گذاری کرد که امکان سرمایه گذاری 
بخش خصوصی وجود ندارد یا بخش خصوصی رقبتی 

به سرمایه گذاری ندارد. 
از طرفی دیگر دولت باید در کنترل تورم جدی باشد. 
باید با تمام قوا وارد میدان شود. باید با گرانی و احتکار 
کالا برخورد کند. این یک واقعیت است که ظرف دهه 
اخیر میزان مصرف کالاهای اساسی در سبد مصارف 
مردم ایران کاهش پیدا کرده است و این یک نقطه 
منفی برای مسئولین کشور است. متاسفانه به دلیل 
کاهش ارزش پول ملی و افزایش تورم و کاهش درآمد 
مردم نمی توانند کالاهای اساسی را به مقدار نیازشان 
تامین کنند و این یک خطر برای سلامت جامعه است.

هر چند متاسفانه بخشی از گرانی شب عید و تورمی که 
بالا می رود ناشی از واقعیت ناآرامی است که در عرصه 
اقتصادی و سیاســی بخصوص تنش های منطقه ای 
واثراتی که روی نرخ دلار می گذارد است، اما دولت 
در ایام پایانی ســال باید برای کاهش تحمیل فشار 
اقتصادی به مردم وارد عمل شود و با کاهش هزینه های 
خود مانع از افزایش تورمی شــود که در پایان سال 

تجربه می شود.
تورم فعلی به دلیل کاهش تولید شکل گرفته است. 
وقتي تولید کم مي شود، عرضه هم کم مي شود ولي 
تقاضا کم نمي شود. در نتیجه تورم روز به روز افزایش 
پیدا مي کند. شاه کلید مهار تورم افزایش سرمایه گذاري 
خارجي و بخش خصوصي داخلي است. باید تقویت 
سیاست خارجی به عنوان راهکار تکمیلی در جهت 
تقویت اقتصاد بومی در دستور کار قرار گیرد. دولت با 
بازگرداندن امید به جامعه راه بهبود اقتصاد را می گشاید 
که در صورت ادامه این راه در کنار موفقیت مذاکرات 

بین المللی امید به بهبود اقتصاد بیشتر می شود.
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فناوری و 
اطلاعات

وزیر ارتباطات:
دستگاه های اجرایی از سال آینده به »ابر دولت« بپیوندند

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه تعدد مراکز داده دولتی در کشور 
باعث کاهش کیفیت خدمات آنها شده اســت، گفت: وزارت ارتباطات بر اساس 
برنامه هفتم توسعه مکلف شده است که نسبت به راه اندازی »ابر دولت« اقدام کند 

و از سال آینده دستگاه های اجرایی مکلف هستند به آن بپیوندند.
ابر دولتی چندین ســال اســت در دنیا به عنوان یک خدمت اثبات شــده برای 
الکترونیک کردن دولت های بزرگ استفاده می شود و حتی اگر یک دولت خود به 
سمت ایجاد بستر رایانش ابری نرود از بخش خصوصی آن استفاده خواهد کرد. به 
گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، »عیسی زارع پور« در جلسه کمیته 
نظارت بر اجرای پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند که با هدف بررســی ارائه 
خدمات وزارت صمت برگزار شد با اشاره به بند ج تبصره ۷ قانون برنامه و بودجه 
ســال ۱۴۰۱، این مطلب را بیان کرد و افزود:  از سال آینده دستگاه های اجرایی 
مکلف هستند به »ابر دولت« بپیوندند. وی ادامه داد: در قانون برنامه سال جاری 
نیز تا آبان باید همه خدمات دستگاه ها به صورت الکترونیکی ارائه می شد و تا پایان 
آذر باید همه استعلامات به صورت برخط ارائه و تا پایان دی  نیز ۲۰ درصد خدمات 

دستگاه ها باید هوشمندسازی می شد.
بنا به این گزارش، در جلسه میثم لطیفی رییس سازمان اداری و استخدامی کشور 
نیز با اشاره به فعالیت سامانه نظرســنجی عملکرد کارکنان دولت گفت: در این 
سامانه از طریق کد استخدامی و کد ملی، مشخصات کارمندان در این سامانه در 
سطح استان و شهرستان وجود دارد و از طریق چاپ کیوآرکد امکان نظرسنجی 
برای ارباب رجوع فراهم شده است. وی با اشاره به اینکه قرار است این کد در اندازه 
نصف یک برگه کاغذ برای همه کارکنان چاپ و در محل کار آنها در معرض دید 
عموم نصب شود، افزود: تاکنون برای ۸۵۰ هزار نفر از کارکنان این کد برقرار شده 

است و باید برای همه کارکنان دولت این کد صادر شود.
لطیفی با اشاره به پیگیری ادارات استانی و شهرستانی برای انجام این مهم، تصریح 
کرد: ارباب رجوع با اســکن کد کارمند مورد نظر وارد سامانه می شود و به چهار 
سوالی که از او پرسیده می شود، پاســخ می گوید و در نتیجه میزان رضایتمندی 
ثبت شده از مردم از طریق داشبوردهایی در اختیار روسای دستگاه ها و در نهایت 
رییس جمهور قرار دارد و در لحظه میزان رضایتمندی مردم برای هر دســتگاه 
اجرایی قابل رویت است. معاون رییس جمهوری درباره مواقعی که این بارکد در 
محل کار هر کارمند نصب نبود، توضیــح داد: برای این کار از امروز یک امکان در 
پیام رسان بله ایجاد شده است تا مردم بتوانند گزارش های مربوط به عدم نصب 

این بارکد را به سازمان امور استخدامی و اداری منعکس کنند.
رییس سازمان اداری و استخدامی کشور، سامانه نظرسنجی از کارکنان دولت را 
بر اساس یکی از رویکردهای دولت مردمی دانست و خاطرنشان کرد: بدین ترتیب 
با کمترین هزینه، ساده و در دسترس نظرات مردم را پیرامون خدماتی که دولت 

ارائه می کند، ثبت می شود که باید به مرور زمان استفاده از آن فراگیر شود.

تدوین و تصویب لایحه جامع حمایت از نخبگان در دولت
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: دنبال تدوین و تصویب لایحه جامع حمایت از 
نخبگان در دولت هستیم. این لایحه در حال طراحی در کمیسیون مربوطه هیات 

دولت است، امیدواریم سریع تر به مجلس ارائه شود.
سید سلمان ســیدافقهی در دومین روز از اجلاس ســه روزه روسای دانشگاه ها 
و موسسات آموزش عالی در دانشگاه فردوسی مشــهد، با اشاره به سخنان مقام 
معظم رهبری در مورد ضرورت خیزش علمی یادآور شد: بیشترین تعداد نخبگان 
را در دانشــگاه ها داریم و با این نخبگان باید در حوزه علــم و نوآوری به خیزش 
علمی کمک کرد. وی با طرح این سوال که حمایت های بنیاد ملی نخبگان چقدر 
تاکنون موثر بوده است، گفت: می دانیم جریانی وجود دارد که برخی استعدادها، 
جوانان و اســتادان یا تصمیم قطعی به مهاجرت دارند یا مهاجرت کرده اند یا در 
آستانه مهاجرت هستند. سیدافقهی تاکید کرد: مهاجرت به خودی خود بد نیست 
و گردش نخبگان همه جا وحود دارد؛ ولی اینکه فرد برنگردد خوب نیست و این 

باعث می شود حاکمیت فکر کند چطور این روند را بهبود ببخشد.
وی ادامه دارد: ما در بنیاد به چند راه حل رســیده ایم، یکــی از این راه ها میان 
مدت و دو راه کوتاه مدت اســت. ابتدا باید در حوزه گفتمان سازی برای اجرای 
ســند راهبردی امور نخبگان اقدامات اجرایی انجام دهیم. این سند در سال ۹۱ 
در شورای عالی انقلاب فرهنگی مصوب شد ه است و احکام زیاد دیگری هم برای 

نخبگان دارد.
این مقام مسؤول افزود: البته بخش عمده ای از اثربخشی نخبگان در شرکت های 
دولتی رخ می دهد، اما اینکه چرا اثربخشی نخبگان در سال های قبل محسوس 
نبوده، بخشــی از این امر به این دلیل اســت که فرهنگ حاکمیت این نبود ه که 
حکمرانی ما حکمرانــی دانش بنیان در حوزه اجرا، قانونگــذاری و قضایی نبوده 

است. بنابراین باید با استقرار قوانین و مقرراتی این روند را اجرا کنیم.
سیدافقهی تاکید کرد: سند راهبردی نخبگان مصوب شورای عالی انقلاب فرهنگی 
است و اسناد شورا از جهت ضمانت اجرایی اثربخشــی کمتری نسبت به اسناد 
مجلس شورای اســلامی دارد، بنابراین برای رفع نواقص این سند دنبال تدوین 
و تصویب قانون جامع حمایت از نخبگان در دولت هســتیم. این قانون در حال 
طراحی در کمیسیون مربوطه هیات دولت است، امیدواریم سریع تر به مجلس 

شورای اسلامی در دوره یازدهم یا مجلس آتی ارائه شود.
به گفته وی این قانون حمایت مالی، حمایت تامین منابع و اثربخشی نخبگان را 
تضمین می کند. برای حوزه نخبگانی و نگهداشت نخبگان در کشور نیازمند قوانین 

و مصوباتی هستیم که آن را دنبال می کنیم.
سیدافقهی خاطرنشان کرد: موضوع دیگر استقرار نظام گزینش اصلح کارگزاران 
کشور است که آن را هم پیگیری می کنیم. همچنین یکی دیگر از مشکلات این 
است که در زیست بوم نخبگانی کمک می کنیم ایده به محصول تبدیل شود؛ ولی 
نمی توانیم محصول تبدیل به بازار شود. امروز بیش از ۶ هزار شرکت دانش بنیان 
داریم که شاید فقط ۱۰۰۰ شــرکت گردش مالی بالای ۵ میلیارد تومان در سال 

دارند؛ باید زنجیره ارزش این شرکت ها را کامل کنیم.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان اظهار داشت:ایجاد زنجیره ارزش محصولات با ایحاد 
کارگزاری ها در بنگاه های بزرگ را دنبال می کنیم تا نخبه ها به مسایل محتلف 
کشور وصل شــوند. اگر نخبه در بازاری قرار گیرد که خلق ثروت می کند، بیشتر 

احساس می کند در جامعه اثربخشی دارد.
وی با اشاره به جذب نخبگان در دستگاه های اجرایی که در بهمن ماه کلید خورد 
و ظرفیت جذب ۴ هزار نفر در سال جاری گفت: این نخبگان وقتی هم جذب می 
شوند، حقوق این افراد به اندازه ای نیست که در برابر جذابیت های مهاجرت های 

خارج از کشور بیشتر باشد.
سیدافقهی اقدام دیگر را مشارکت دادن نخبگان در تصمیم سازی در حاکمیت 
دانســت و گفت: اخیرا همایش ملی گفت و گوی نخبگان را با حضور وزیر کشور 
برگزار کردیم تا ضرورت حضور نخبگان را در کنار مسؤولان کشور در سطح استان 

های کشور گفتمان سازی کنیم.
وی با اشاره به اجرای طرح پروژه های کلان پیشران آینده ساز در هر استان توسط 
نخبگان و استانداران گفت: در هر استان یک پروژه کلان راهبردی از جنس فناوری 
های پیچیده و ناظر به حل مسائل استان در هر استان تعریف می کنیم که موجب 
امیدآفرینی جوانان آن استان می شود. این امر موجب جلوگیری از مهاجرت آنها 

می شود، زیرا اثربخشی این پروژه ها برای جوانان محسوس است.

اخبار

معاون فناوری و نوآوری وزارت 
علوم با اشــاره به سامانه جان 
)جریــان اقتصــادی نوین( 
گفت: این سامانه که به زودی 
راه اندازی می شود، به صورت 
آزمایشی مشغول ثبت محصولات دانش بنیان شرکت ها 

است.
در دومین روز از اجلاس ســه روزه روسای دانشگاه ها و 
موسسات آموزش عالی از دو فناوری با حضور وزیر علوم، 
تحقیقات و فناوری رونمایی شــد که توســط محققان 
مســتقر در پارک علم و فناوری خراسان رضوی توسعه 
یافته است. این فناوری ها شامل ارایه راهکار دسک تاپ 
ابری دانشگاهی و سیســتم حفاظت از سرعت و لرزش 
و کاندیشــن مانیتورینگ برای ماشــین هــای دوار با 

حساسیت بالا در نیروگاه ها بود.
همچنین سجاد محمدعلی نژاد معاون فناوری و نوآوری 
وزارت علوم در پنل فناوری این اجلاس اظهار داشــت: 
برنامه راهبردی این معاونت شــامل سه راهبرد اساسی 
خلق و توســعه فناوری، توســعه اقتصاد دانش بنیان و 

ترویج فناوری در جامعه فناوری کشور است.
محمدعلی نژاد ادامه داد: با وجــود اقدامات زیاد برای 
توسعه فناوری در کشور، انســجام بین این اقدامات با 
توجه به ظرفیت نیروی انسانی و محدودیت منابع وجود 

ندارد. بیشتر نیروی دانشــگاه ها به توسعه فناوری های 
موجود متمرکز است.

وی گفت: قصد داریم فناوری های پیشران یعنی هوش 
مصنوعی، کوانتوم و زیست فناوری را هم توسعه دهیم. 
پارک دانشگاه تربیت مدرس را نیز به عنوان پارک علم 
و فناوری معین دبیرخانه رویش فناورانه تعیین کردیم. 
معــاون وزیر علوم ادامــه داد: برخی کشــورها اهداف 
مشخصی برای خود تعیین کردند و فناوری های مرتبط 

با آن را بر اساس پیچیدگی فناوری توسعه می دهند.
وی به تشریح برنامه های این معاونت پرداخت و گفت: 
آزمایشگاه کوچک ساخت دیجیتال یا فب لب ها برای 
توسعه فناوری مهم هستند، برای نمونه در آمریکا ۹۳ فب 
لب داریم که ۷۴ درصد در دانشگاه و بقیه در دستگاه ها 
یا پارک های علم و فناوری است. ورود به حوزه فب لب ها 

کمک می کند تک محصول اولیه و ارزیابی انجام شود.
محمدعلی نژاد در ادامه به سامانه جان )جریان اقتصادی 
نوین( اشــاره کرد و گفت: این ســامانه که به زودی راه 
اندازی می شــود، به صورت آزمایشــی مشغول ثبت 
محصولات دانش بنیان شرکت هاست و تاکنون ۵ هزار 
و ۲ محصول در آن ثبت شــده اســت. وی همچنین از 
ابلاغ آیین نامه ماده ۵ قانون جهش تولید دانش بنیان 
خبر داد و گفت: بر اســاس این آیین نامه ظرفیت های 
مالکیت فکری مرتبط با پایان نامه سهم استاد و دانشجو 
و دانشگاه مشخص شــده و قابل انتقال به شرکت های 

دانش بنیان است.
معاون فناوری وزارت علوم از تشــکیل کارگزاری هایی 

برای تسهیل تجاری سازی محصولات خبر داد و گفت: 
آیین نامه ای را برای تجاری ســازی به همه دانشگاه ها 
ابلاغ می کنیم که بر اساس آن کارگزارانی تشکیل می 
شود که حلقه اتصال دانشگاه ها و پژوهشگاه ها با بازار و 

خارج از دانشگاه می شوند.
وی گفت: بر یک موضوع مشترک با وزارت کشور، معاونت 
علمی ریاست جمهوری و وزارت صمت کار می کنیم که 
هدف آن تکمیل زنجیره های ارزش راهبردی اســت تا 
زنجیره ارزش راهبردی فناوری یا صنایع مختلف کامل 
شود. برای این منظور در حال تدوین نقشه جامع هستیم 
تا به هر دانشگاه بر اساس ظرفیت ها، ماموریت زنجیره 

ارزش یک فناوری را بدهیم مثلا به دانشگاه یزد زنجیره 
ارزش راهبردی صنعت نساجی را می دهیم.

محمدعلی نژاد خاطرنشــان کرد: قصد ما این است که 
برای حل مسائل واقعی کشور اقدام کنیم و با ماموریت 
گرایی مسایل خردشده را به دانشگاه ها ارجاع داده و به 

وظیفه ملی خود برای حل مسائل کشور عمل کنیم.
همچنین در این مراسم از محمدعلی نژاد برای تفاهم نامه 
با معاونت فرهنگی و کمک به توسعه فعالیت انجمن های 
علمی دانشجویی و از علیرضا زراسوندی مدیر کل دفتر 
پشــتیبانی معاونت فناوری و نواوری وزارت علوم برای 

توسعه سامانه جان تقدیر شد.

معاون فناوری و نوآوری وزارت علوم خبر داد:

تشکیل کارگزاری تسهیل تجاری سازی دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

مدیر امور برنامه ریزی و ســرمایه گذاری یک شرکت 
دانش بنیان فعــال در حوزه حمایــت از فعالیت های 
دانش بنیانی کشور، از برگزاری رویدادی تحت عنوان 
»پل سرمایه  گذاری برای حمایت مالی از دانش بنیان ها 
خبر داد و گفت:  این مجموعه، دانش بنیان ها و فناوران 
را به منظور قطع وابستگی کشور حمایت ویژه می کند. 
به گزارش ایرنا، امروزه بسیاری از افراد ترجیح می دهند 
تا همه امورات خود را با گوشی های هوشمند و با صرف 

مدت زمان کوتاهی انجام دهند.
بر همین اساس نیز در طول سال های اخیر شرکت های 
فراوانی به حوزه طراحی نــرم افزارهای کاربردی ورود 
کرده اند تا با بهره گیری از فناوری های روز و نوآوری 
ها در بخش هــای مختلف خدمات رســانی از جمله 
پرداخت، بیمــه، بانک داری، اعتبارســنجی، تحلیل، 

آموزش و مشاوره را بهبود و سرعت بخشند.
بر همین اســاس نیز قرار اســت ســومین رویداد از 
سلسله رویدادهای پل ســرمایه گذاری با محوریت پل 
سوم"فراگیری و فناوری مالی" بهمن ماه جاری توسط 
شرکت توسعه دانش بنیان سینا )Sina VC( و موسسه 
رویش کوثر در نمایشگاه بین المللی تهران برگزار شود.

این رویداد در راستای کمک به رفع نیازهای راهبردی 
 Financial“ در زمینه فراگیری و فناوری های مالی
Technology” و با هدف کمک به رفع چالش های 
این حوزه استراتژیک از طریق شرکت ها و محصولات 
نوآور و دانش بنیان طراحی شــده است. دانش بنیان 
ها و فناوران این حوزه تــا روز ۲۴ بهمن فرصت دارند 
https://sina.vc/first- طرح های خود را به آدرس

investment-bridge/ ارسال کنند.
به این بهانه بــا ســیدطاها میرمحمدــی مدیر امور 
برنامه ریزی و ســرمایه گذاری این شرکت که به گفته 
او بازوی ســرمایه گذاری خطرپذیر بنیاد مستضعفان 
و جانبازان در حوزه نوآوری و فناوری اســت و تاکنون 
اقدامات موثری در حمایــت از فناوران در بخش های 
مختلف به منظور پیاده سازی کسب و کارشان داشته و 
در این راستا نیز نتایج ارزنده ای نصیب کشورمان شده 

است، به گفت و گو نشسته ایم.

رفع مسائل کشور با روش های مبتکرانه
مدیر امور برنامه ریزی و سرمایه گذاری شرکت توسعه 
دانش بنیان ســینا می گوید: این مجموعه در واقع به 
عنوان بازوی سرمایه گذاری خطرپذیر بنیاد مستضعفان 
و جانبازان در قالب هلدینگ تحقیق و توسعه دانشمند 

از سال ۱۳۹۶ فعالیت خود را آغاز کرده است.
میرمحمدــی افزود: بر همین اســاس تکمیل زنجیره 
ارزش بنیاد و جانمایی فناوری در صنایع راهبردی آن 
از مهمترین برنامه های سینا وی سی است، به طوری 
که رفع مســائل را به روش مبتکرانه و فناورانه دنبال 

می کند.

واردات ۷ میلیارد دلاری نهاده های دامی و 
حمایت از فناوران برای خودکفایی

وی در ادامه با بیان اینکه، حجــم واردات نهاده های 
دامی حدود هفت میلیارد دلار در ســال است، تأمین 
نهاده های دامی و تکمیل زنجیــره غذایی دام، طیور 
و آبزیان را در ســال های اخیر به دنبال حجم زیادی 

ارزبری یک مساله جدی برای کشور دانست.
میرمحمدی گفــت: از آنجایی کــه برخی محصولات 
همچون ذرت، جو، کنجاله و برخی از دانه های روغنی 
همچون ســویا نیاز به آب فراوانی دارند، کاشــت آنها 
در کشور به صرفه نیست اما در عین حال محصولاتی 

پراهمیت هســتند که جهــت افزایش شــیردهی، 
پروارکردن و تولیدمثل دام، طیور و آبزیان استفاده می 
شوند. وی ادامه داد: از طرفی تحریم ها نیز بر معضل 
تأمین و تولید نهاده های دامی و علوفه افزوده است و 
ادامه روند فعلی با تکیه بر واردــات می تواند زنجیره 
امنیت غذایی کشــور را با تهدید مواجه کند. این فعال 
حوزه دانش بنیان افزود: این در حالی است که پیشرفت 
تکنولوژی و ظهور فناوری اثبات کرده می توان با تکیه 
بر آن و حمایت از دانش بنیان ها، صنایع مختلف را از 
بحران نجات داد و صنعت دام و طیور هم به طورحتم 

نمی تواند از این قاعده جدا باشد.
میرمحمدی، برگزاری رویدادهای ســرمایه گذاری و 
نمایشگاه معرفی دستاوردهای دانش پایه در حوزه های 
مختلف را به منظور حمایت از نوآوران در رفع وابستگی 

کشور و رسیدن به خودکفایی بسیار راهگشا دانست.
وی با بیان اینکه، سینا وی سی در هر فصل یک رویداد 
برگزار می کند، گفت: رویداد نخست در سال جاری در 
حوزه نهاده های دامی و بحث نوآوری در تولید نهاده ها 
بود که با جریان سازی و برگزاری یک رویداد حمایتی از 
نوآوران و فناوران فعال در زمینه تولید نهاده های دامی، 
توانستیم بخشی از این واردات را با روش های نوآورانه 
تامین و از خروج ارز جلوگیری کنیم که در همین راستا 

از بنیاد نیز برای انجام این کار بسیار تقدیر شد.

تولید نهاده های دامی بــا بلوط زاگرس و 
پسماند صنایع غذایی

مدیر سرمایه گذاری شرکت توسعه دانش بنیان سینا 
در توضیح بیشــتری در خصوص این طرح افزود: به 
دنبال فراخوان اعلام شــده ۴۰ شرکت فناور فعال در 
حوزه نهاده های دامی حضور یافتــه و برای ما طرح 
ارسال کردند که در ادامه پنج طرح را به عنوان طرح 
برتر انتخاب و دو طرح ارزشــمند در حوزه نهاده های 

دامی برای سرمایه گذاری انتخاب شدند.
میرمحمدی با بیان اینکه، اســاس این طرح استفاده 
از پســماند صنایع غذایی داخلی بوده است، افزود: با 
اجرای این طرح در شهر خمین به عنوان یکی از مناطق 
کم بضاعت کشــور و اســتفاده از بلوط و پسماندهای 
غذایی همچون پوســت گوجه، تفاله کنجد و ضایعات 
باغی، بخشی از واردات نهاده های دامی بومی سازی 

شد.
وی در خصوص کیفیت تولید نهاده های دامی ساخت 
داخل هم اظهار داشت: با آنالیز انجام شده روی لاشه 
دام مشخص شد که این نهاده ها مطابق استانداردهای 
جهانی است و از نظر قیمت نیز حدودا با نمونه خارجی 
برابر است که البته تا ۲۰ درصد هم می تواند ارزان تر 
تولید شود اما هدف اصلی ما در استفاده از گیاه بلوط 
موجود در منطقه زاگرس کشــور و برخــی دیگر از 
ضایعات باغی و غذایی در واقع از بین بردن وابستگی 
وارداتی حوزه غذایی و جلوگیری از خروج ارز از کشور 

بوده است.
میرمحمدی می گوید: البته جلوی کامل واردات نهاده 
های دامی به دلیل وابستگی شدید هنوز گرفته نشده 
است؛ زیرا این محصول در واقع دومین کالای وارداتی 
کشور محسوب می شــود و ارز دولتی و ترجیحی به 
واردات این محصول اختصاص داده شــده است. وی 
همچنین یکی دیگر از دلایــل اصلی برگزاری رویداد 
حمایت از فنــاوران نهاده های دامــی را حجم بزرگ 
هلدینگ های کشــاورزی و دامداری وابسته به بنیاد 
مستضعفان و مصرف قابل توجه نهاده های دامی این 

مجموعه ها عنوان کرد.

ظرفیت بی نظیر جغرافیای ایران و حمایت از 
فناوران حوزه حمل و نقل و لجستیک

میرمحمدی در ادامه رویداد دوم این شرکت در سال 
جاری را رویداد پل ســرمایه گذاری دوم "لجستیک و 
حمل و نقل هوشمند" عنوان کرد و افزود: این رویداد به 
واسطه اینکه بنیاد مستضعفان به عنوان متولی حمل 
و نقل بین نهادهای حاکمیتی انتخاب شــده، برگزار 

شده است.
وی با بیان اینکه، یکی از توانمندی های ویژه کشورمان 
در جهت افزایش صادرات غیرنفتی، موقعیت برجسته 
جغرافیایی و مناسب بودن مسیرهای ترانزیتی و امکان 
ارتباط با کشورهای همســایه است، افزود: دسترسی 
ایران به آب های آزاد همچــون خلیج فارس و دریای 
عمان و همچنین دریاچه خزر، اهمیت ترانزیت کالا از 

ایران را دوچندان کرده است.
وی افزود: بر همین اساس نیز برای ایفای نقش پررنگ 
تر در صنعت حمل و نقل و لجستیک کشورمان رویداد 
پل ســرمایه گذاری دوم "لجســتیک و حمل و نقل 
هوشمند" را با ارسال ۱۳۵ طرح از شرکت های دانش 
بنیان و فناور فعال در این حوزه برگزار کردیم. این فعال 
حوزه نوآوری اظهار داشت: ما در این رویداد ۲۰ غرفه 
نمایشگاهی نیز دایر کردیم که در نهایت پنج طرح برتر 
ارائه شد و هم اکنون در حال مذاکره با دو شرکت برای 

انعقاد قراردادهای بعدی هستیم.

۲۴ بهمن آخرین مهلت ارســال طرح به 
سومین رویداد پل سرمایه گذاری

مدیر امــور برنامه ریزی و ســرمایه گذاری شــرکت 
سینا در ادامه با اشــاره به برگزاری سومین رویداد از 
سلسله رویدادهای پل ســرمایه گذاری با عنوان »پل 
ســوم فراگیری و فناوری مالی« اظهار داشــت: این 
رویداد در واقع به درخواســت امور مالی و ســرمایه 
گذاری بنیاد برگزار می شــود. میرمحمدــی با بیان 
اینکه، تاکنــون ۴۲ طــرح فناورانه از شــرکت های 
دانش بنیان و فناور به این رویداد معرفی شــده است، 
افزود: درحــال ارزیابی این طرح ها هســتیم و پیش 
 بینی کرده ایم که تعداد این طــرح ها تا ۷۰ طرح نیز

 می تواند افزایش یابد.
وی گفت: ســومین دوره این رویداد، مختص شرکت 
هایی اســت که در زنجیره ارزش بورس، بانک، بیمه، 
صرافی، رمز ارز و لیزینگ و زنجیره ارزش مالی و سرمایه 
گذاری فعال هســتند. این فعال حوزه نوآوری با بیان 
اینکه، مهلت ثبت نام و ارسال طرح های فناورانه مربوط 
به این رویداد از ۱۵ آبان ماه شروع شده است، تصریح 
کرد: به دلیل اســتقبال از این رویداد این مهلت تا ۲۴ 

بهمن جاری تمدید شده است.
وی با بیان اینکه، سومین رویداد از سلسله رویدادهای 
پل سرمایه گذاری قرار اســت ۳۰ بهمن ماه جاری در 
محل سالن A۳۷ نمایشــگاه بین المللی تهران برگزار 
می شــود، افزود: این نمایشــگاه تنها مختص فعالان 
حوزه نوآوری و فناوری و شرکت هایی است که به شکل 

تخصصی در این حوزه مشغول به فعالیت هستند.

خدمات مالی و غیرمالی به دانش بنیان ها در 
سومین رویداد پل سرمایه گذاری

مدیر امور برنامه ریزی و سرمایه گذاری شرکت سینا در 
ادامه، به فعالان دانش بنیان حوزه فین تک پیشنهاد 
داد که اگر محصول نوآورانه خدماتی دارند که نیازمند 
جذب سرمایه است، در این رویداد ثبت نام کنند تا از 

مزایای آن بهره مند شوند.

میرمحمدی با بیان اینکه، شــرکت هایــی که نیاز به 
ســرمایه نقدی ندارند نیز می توانند از ســایر امکانات 
شرکت توسعه دانش بنیان سینا )Sina VC( بهره مند 
شوند، افزود: اگر آنها نیازمند آن هستند که کارگزاری 
به آنها دسترســی دهد یا نیاز به حمایت بانک و محل 
فعالیت و تعهد بازار دارند یا اینکه می خواهند خدماتی 
را به بیمه سینا واگذار کنند، می توانند در این رویداد 

حضور یابند.
وی همچنین گفــت: این رویداد قرار اســت با حضور 
معاونــت علمــی، فنــاوری و اقتصاد دانــش بنیان 
ریاســت جمهوری، صندوق نــوآوری و شــکوفایی 
ریاســت جمهوری، صندوق های پژوهش و فناوری، 
انجمن سرمایه گذاری خطرپذیر، بانک مرکزی، اتاق 
بازرگانی، بانک ســینا، بانک پاســارگاد، بیمه رازی، 
 ســازمان بورس، کارگــزاران بــورس و بیمه مرکزی 

برگزار شود.
این فعال حوزه دانش بنیــان بیان کرد: در این رویداد 
که اســتارتاپ ها نیز حضور خواهند داشت، دو پنل 
تخصصی در حوزه سیاســت گذاری و سرمایه گذاری 
حوزه فین تک نیز برگزار می شود و در ادامه داوران که 
از بخش های مختلف بیمه ای و بانکی کشور هستند، 
در این رویداد پنج طرح برتر را انتخاب و معرفی خواهند 

کرد.

حمایت از طرح های فناورانه حوزه فرش و 
کندوداری

وی با بیان اینکه، تمام فعالیت هــای حوزه نوآوری و 
فناوری بنیاد مستضعفان و جانبازان از طریق موسسه 
تحقیق و توسعه دانشمند انجام می شود، به یکسری از 
اقدامات ارزشمند انجام شده توسط این مجموعه ذیل 
بنیاد مستضعفان اشــاره و خاطرنشان کرد: یک طرح 
برتر انتخاب شده در رویداد آباد ایران تحت عنوان گره 
بافت که یک پلتفرم فروش فرش دست بافت در مناطق 

محروم است، انتخاب شد و مورد حمایت قرار گرفت.
میرمحمدی همچنیــن یکی دیگــر از حمایت های 
تسهیلاتی شرکت سینا را در حوزه کندوداری عنوان 
کرد و افزود: حمایت و سرمایه گذاری در این طرح به 
واسطه طراحی یک سامانه که کشتار زنبور را کاهش 
داده و باعث افزایش بهره وری در تولید شده، صورت 
گرفته است. همچنین امکان صادرات این محصول به 
کشورهایی همچون روســیه و ترکیه را فراهم کرده 

است.

حمایت غیرتسیهلاتی از نوآوران و فناوران 
کشور

مدیر امور برنامه ریزی و سرمایه گذاری شرکت توسعه 
دانش بنیان سینا همچنین در مورد با فناوران و دانش 
بنیان هایی که جدا از سرمایه نیازهای دیگری دارند، 
اظهار داشت: آنها می توانند از سایر امکانات ما استفاده 
کنند بــه طوری که اگــر نیاز به دسترســی از طریق 
کارگزاری دارند، یا نیاز به فضا و محل استقرار و فعالیت 
یا تعهد بازار دارند یا اینکه قصــد دارند خدماتی را به 
بیمه مجموعه عرضه کنند، می توانند در رویدادهای 

سیناوی سی شرکت کنند.
میرمحمدی در توضیح بیشتری افزود: به عنوان مثال 
اخیرا با یک شرکت فعال در حوزه صنایع غذایی توافق 
کرده ایم و اصلا قرار نیست سرمایه به آنها دهیم بلکه 
این مجموعه فناور صرفا از ســایر امکانات و خدمات از 
جمله خطوط تولید، شرکت پخش، سوله و انبارهای ما 

استفاده می کند.

حمایت از دانش بنیان ها و قطع وابستگی کشور
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کشاورزي

يكــي از مشــكلات چرخــه توليد 
محصــولات كشــاورزي؛ موضــوع 
بازاريابي و دسترسي به خريدار است 
كه به گفته كارشناسان حوزه بازاريابي 
دليل اين مســاله، پراكندگي مناطق 
روســتايي و دوري آن از مراكز فروش است. از قديم تا به الان 
عرضه محصولات كشاورزي و دامداري از طريق واسطه هايي 
صورت مي گرفت كه اين امر باعث مي شــد كه ســودمندي 
روستاييان از توليد محصولات روســتايي به حداقل برسد و 
واسطه ها بيشترين سود را كسب كنند. بسياري از متخصصان 
و كارشناسان بخش كشــاورزي معتقدند كه امروزه بازاريابي 
يكي از ضرورت هاي نظام توليد كشاورزي است كه اهميت آن 
در فرآيند توليدات روستايي بسيار مشهود است. بازاررساني 
محصولات كشاورزي شامل تمام فعاليت ها از مرحله برداشت 

مواد خام از مزرعه تا مرحله مصرف نهايي فرآورده مي شود. 

  اصلاح نظام بازار كشاورزي
احمد روستا، استاد دانشــگاه و كارشــناس حوزه بازاريابي 
معتقد است كه بازار رساني محصولات كشاورزي شامل تمام 
عملياتي است كه موجبات انتقال فرآورده هاي كشاورزي اعم 
از محصولات زراعي، دامي، سردرختي و غيره از مراكز توليد 
به مراكز مصرف را )مصرف نهايي( فراهم مي كند. اين اســتاد 
دانشگاه در گفت وگو با »كسب و كار« با اشاره به اهميت توجه 
به بحث بازاريابي محصولات كشاورزي، مي گويد: اصلاح نظام 
بازار محصولات كشاورزي، اهميت بسياري در فرآيند توسعه  
بخش كشاورزي دارد، چراكه بســياري از طرح هاي فني در 
جهت افزايش كيفيت و بهره وري فرآيند توليد به دليل نقصان 
نظام بازار محصولات كشاورزي و ضعف اقتصادي توليدكننده، 
در عمل اجرا نمي شوند. اين كارشناس در ادامه با تاكيد بر اين 
موضوع كه سياست هاي كلان نظام بخش كشاورزي بر حمايت 
موثر از سامان دهي فرآيند توليد و اصلاح نظام بازار محصولات 
كشاورزي است، معتقد است كه اين درحالي است كه به دليل 
ساختار نامناســب نظام بازار محصولات كشــاورزي، فاصله 
بسياري بين قيمت بازار سرمزرعه و بازار مصرف ديده مي شود 
كه هيچ يك از توليدكنندگان و مصرف كنندگان از آن منتفع 
نمي شوند، بلكه اين وضعيت موجب ضعف روز افزون اقتصادي 

توليد كنندگان و تقويت ساختار واسطه گري شده است. 

  عدم حمايت دولت در توسعه بازار
به گفته اين اســتاد دانشــگاه درحال حاضر شكايت اصلي 
كشاورزان درباره چگونگي عرضه محصولات توليدي آنان در 
بازار مصرف، پايين بودن ســهم دريافتي آنها از قيمتي است 
كه مصرف كنندــه پرداخت مي كند كه البته روســتا معتقد 
اســت كه اين امر ناشــي از كمبودهاي موجود در ســاختار 
بازار محصولات كشاورزي است. وي نامناسب بودن ساختار 
تســهيلات بازاريابي، ناپايداري قيمت، فصلي بودن توليدات 
كشاورزي، نامناسب بودن سيستم اطلاع رساني بازار، هزينه 
بالاي توليد و ضايعات فــراوان در طول مراحــل توليد را از 
جمله مســائل و مشــكلات بازاريابي محصولات كشاورزي 
مي داند و ادامه مي دهد: حضور دلالان و واسطه هاي فراوان و 
همچنين نامناسب بودن حمايت هاي دولت در زمينه توسعه 
بازار و سياست هاي بازاريابي توليدات روستايي از ديگر موانع 
توســعه بازاريابي محصولات كشاورزي اســت كه همه اين 
عوامل دست به دســت هم داده و مانع دستيابي كشاورزان 
به درآمدهاي بالا و افزايش ارزش افزوده مي شــود. اين استاد 
دانشگاه معتقد اســت كه روش هاي بازاريابي سنتي، امروزه 
در دنيا منسوخ شده است بنابراين لازم است توليدكنندگان و 
اتحاديه هاي روستايي و كشاورزي كشور آموزش هاي جديد 
 را در زمينه بازاريابي فرا گيرند تا بدين ترتيب دست واسطه ها 

كوتاه شود. 

  استفاده از تجارت الكترونيك
اين كارشــناس كشاورزي اســتفاده از تجارت الكترونيك را 
براي توسعه بازاريابي كشاورزي مفيد مي داند و معتقد است: 
يكي از مشكلات چرخه  توليد محصولات كشاورزي، موضوع 
بازاريابي و دسترســي به خريدار اســت كه اين امر به دليل 
پراكندگي مناطق روستايي و دوري آن از مراكز فروش است. 
وي در ادامه با تاكيد بر  اين موضوع كه يكي ديگر از معضلات 
توليــد محصولات روســتايي، نبود اطلاع كافــي از تقاضاي 
بازار اســت، مي گويد: در نتيجه اين امر گاهي شاهد كميابي 
برخي از محصولات در بعضي از ســال ها هســتيم و گروهي 
ديگر از محصولات، مازاد تقاضاي بازار عرضه مي شــوند. اين 
كارشناس كشاورزي بر اين باور است كه براي توليدكنندگان 
مناسب ترين شيوه فروش محصول در صورت وجود خريداران، 
به صورت سلف خر )پيش فروش( اســت و ادامه مي دهد: از 

طريق تجارت الكترونيك براي روســتاييان مي توان به حل 
اين معضل پرداخت و گســترش بازارهاي موجود در سطح 
كشور، خدمات بهتر براي مشتريان، افزايش درآمد و فروش 

روستاييان و نبود واسطه ها را فراهم كرد. 

  لزوم برنامه ريزي و مديريت 
اين استاد دانشگاه در بخشي ديگر از صحبت هاي خود با اشاره 

به اين موضوع كه تا زماني كه زيرســاخت هاي لازم در بخش 
كشاورزي فراهم نشــود، نمي توان در بازار كشاورزي تحول 
ايجاد كرد، مي گويد: كشاورزي نياز به برنامه ريزي، مديريت و 
سازماندهي دارد و استفاده از فناوري ها، ابزارآلات و تكنولوژي 
نوين مي تواند بازدهي محصول را بالا ببرد، از سوي ديگر بايد 
زمان كشت را بدانيم، زمان برداشت محصولات سردرختي را 
بدانيم و سپس با استفاده از ماشين هاي خاص وارد بازار كنيم. 

روستا با اشاره به بورس كشاورزي ايران، تاكيد مي كند: بورس 
يكي از بازوهاي اقتصادي كشور است اما بورس كشاورزي در 
ايران منفعل است و در تمام دنيا محصولات كشاورزي وارد 
بورس مي شوند اما در ايران پايين بودن درآمدهاي كشاورزي، 
نبود نهاده ها، بالا بودن قيمت ادوات، مشــكلات آب و وجود 
كشاورزي سنتي، مشكلات توليد را بالا برده و باعث شده بخش 
كشاورزي نتواند در بورس رقابت خوب و مناسبي داشته باشد. 

»كسبوكار«مشكلاتبازاريابيمحصولاتكشاورزيرابررسيميكند

ساختار نامناسب نظام بازار،  بلاي جان کشاورزان

زعفــران را مي تــوان از جنبه هــاي 
دارويــي، صنعتي و تغذيــه اي مورد 
بررســي قرار داد و اهميت ديگر اين 
محصول را بايد در نحــوه صادرات و 
عرضه آن در بازار ايران مورد نقد قرار 

داد. 
به گفته كارشناســان نحوه بســته بندي اين محصول داراي 
اشكالاتي اســت و اين موضوع باعث بروز مشكلاتي در زمينه 
توليد و صادرات آن خواهد شــد. از طرفي كشوري همچون 
افغانستان كه در سال هاي گذشــته پيازچه زعفران را از ايران 
خريداري مي كرد، اكنون پيشرفت قابل ملاحظه اي را در توليد 
زعفران كرده است و به دنبال گرفتن نبض بازار خاورميانه است. 
چين هم به نوعي با استفاده از زعفران ايراني در بسته بندي هاي 
مختص به كشــور خود و به نوعي با برند ســازي سودجويانه، 
آسيب هاي جدي را به زعفران كشور وارد كرده است. فعالان 
صنفي اعتقاد دارند كه فعاليت مخرب دلالان در بازار زعفران 
هم يكي از عوامل نوسان قيمت در بازار اين محصول شده است 

و آنها خواستار برخورد جدي با برهم زنندگان بازار هستند. 

شكست در توليد و صادرات زعفران با عدم نظارت 
بر نحوه بسته بندي 

نماينده خراســان جنوبي در اتاق اصناف ايران تاكيد كرد: اگر 
فكري براي بسته بندي زعفران نكنيم، در توليد و صادرات آن با 

شكست مواجه خواهيم شد. 
حســن مالكي نژاد از كاهــش توليــد زعفــران از 14تن به 
11 تــن خبر دــاد و گفت: ســالانه 14 تن زعفران خشــك 
در قائنات توليد مي شــد كه امســال به دليل خشكسالي و 
حمايت نشــدن از توليدكنندگان، توليد زعفــران به 11 تن 
كاهش يافته اســت. رئيس اتاق اصناف شهرســتان قائنات 
با بيــان اينكه درآمــد اصلي مردــم در شهرســتان قائنات 
توليد زرشــك و زعفران اســت، تصريح كرد: در چند ســال 
اخير افغانســتان با خريد پيازچه زعفــران از توليدكنندگان 
ايراني اقدام به توليــد زعفران كرده و به زودــي رقيب ايران 
 مي شــود، اين موضوع باعث ضرر و زيان توليدكنندگان كشور 

شده است. 

نبود كارخانه هاي بســته بندي زعفران در كشور 
ضعف اصلي توليد به  حساب مي آيد

مالكي نژاد افــزود: نبود كارخانه هاي بســته بندي زعفران در 
كشور ضعف اصلي توليد به  حســاب مي آيد و با توجه به اينكه 
بارها خواســتار تاسيس كارخانه هاي بســته بندي در قائنات 
شده ايم، تاكنون اقدامي صورت نگرفته است، اگر فكري براي 
بسته بندي محصولاتمان نكنيم در صنعت زعفران با شكست 

مواجه خواهيم شد. 
مالكي نژاد تصريح كرد: زعفران توليد شده در قائنات از طريق 
واسطه ها با كمترين قيمت خريداري و سپس به صورت فله اي 

به امارات و اسپانيا صادر مي شود و كشور اسپانيا زعفران ايراني 
را با بسته بندي مرغوب به فروش مي رساند. 

وي با بيــان اينكه دولت تاكنون حمايتــي از مهم ترين توليد 
كشور كه زعفران است، نداشــته، افزود: تاسيس كارخانه هاي 
بســته بندي به نفع توليد و صادرات ايران است زيرا مي توانيم 
توليد داخلي را با نام ايراني و با بهترين بســته بندي به جهان 

صادر كنيم. 

درآمد پايين واحدهاي صنفي عرضه كننده زعفران 
به دليل ركود و خشكسالي در قائنات 

مالكي نژاد اظهار كرد: تمام توليدكنندگان زعفران خواســتار 
ايجاد كارخانه هاي بسته بندي و جلوگيري از صادرات زعفران 

به صورت فله اي هستند. 
وي ركود بازار در سال جاري را بي ســابقه دانست و گفت: با 
وجود ركود و خشكسالي در قائنات امسال واحدهاي صنفي از 

كمترين ميزان درآمد برخوردار بوده اند. 

قيمت زعفران همواره در حال تغيير است
نادر كامران فر؛ بنكدار مواد غذايي در بازار بزرگ تهران از وجود 
زعفران هاي تقلبي در بازار خبر داد و اظهار داشت: در ابتدا بايد 

عنوان كنم تخلفي كه كشــور چين در زمينه عرضه زعفران 
انجام مي دهد، باعث تاسف است. زعفران قائنات با بسته بندي 
و الحاق برند مختص به چين، وارد بازار كشورها مي شود و اين 
عمل سودجويانه بايد جوابي از سوي كشورمان داشته باشد و 
بهترين راه اين است كه صادرات زعفران در تلاطم نباشد و در 
اين مسير برنامه ريزي هاي مناسبي مدون كرد. وي در گفت وگو 
با »كسب وكار« ادامه داد: همچنان زعفران تقلبي در بازار عرضه 
مي شود و سازمان حمايت از مصرف كنندگان و اداره بازرسي بايد 

اين مورد را كنترل كنند. 
كامراني فــر تصريح كــرد: فعاليــت مخرب دــلالان هم در 

به هم ريختن بــازار زعفران موثر بوده اســت، در حال حاضر 
برهم زنندگان بازار اين محصول، نقش زيادي در روند افزايشي 

قيمت زعفران داشتند. 
اين فعال صنفي با اعلام اينكه قيمت زعفران همواره در حال 
تغيير است، عنوان كرد: ايران جزو بزرگ ترين توليدكنندگان 
زعفران در جهان است چرا مسئولان ذيربط نبايد عوامل موثر و 
مخرب در توليد، توزيع و صادرات اين محصول را به طور دقيق 

ارزيابي كنند؟
 وي درباره نحوه تقاضا براي خريد طلاي سرخ گفت: زعفران 

هرچه خشك باشد تقاضا براي آن در بازار بيشتر است. 

بهدلیلخشكسالیقائناتصورتگرفت

کاهش درآمد واحدهای صنفی فروشنده زعفران
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سبکزندگي

سيگار پشت سيگار، لعنت به 
اين خود آزار! شاعر مي گويد. 
سيگاري كه خود سيگاري ها 
انــگار مي دانند بد اســت و 
اما بازهــم مي بينيد كه لاي 
انگشتانشان تاب مي خورد و دود مي پراكند. وقتي 
مي پرسيد: چرا ترك نمي كني؟ سر تكان مي دهد: 
مي خواهم اما نمي توانم. چسب نيكوتين، آدامس 
ترك ســيگار و حتي الكترواســموك خريده ام 
ولي فايده ندارد. با انگشــتش به شــقيقه اش 
مي كوبد، اينجا ايراد دارد، اينجا وابســته شده! 
اين روزها سيگار معضلي شده است. سيگاري ها 
 كمر همت بــه تــرك آن بســته اند و در اين 
ميان بازار تبليغات براي خريد محصولات ترك 
سيگار داغ است. »ســيگار الكترونيكي« از آن 
دســته محصولاتي اســت كه به دليل تبليغات 
قوي در سراسر دنيا توانسته بازار خوبي به دست  
آورد. آخرين بررســي هاي وزارت بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشــكي نشان مي دهد حدود 
12 ميليون نفر در كشــور سيگار مي كشند و اين 
در حالي است كه سالانه 30 هزار ميليارد تومان 
صرف بيماري و مرگ ناشــي از سيگار مي شود. 
بر اساس اين بررسي ها؛ ســالانه 11 هزار نفر در 
 كشور بر اثر اســتعمال دخانيات جان خود را از 

دست مي دهند.
  طي دو سال اخير هشت هزار ميليارد تومان براي 
درمان سرطان در كشور هزينه شده است و اين 
در حالي است كه ترك ســيگار كار بسيار مهم و 
با ارزشي است، زيرا اگر تنها 30 درصد از مرگ و 
مير هاي سرطان ناشي از استعمال دخانيات باشد، 
به راحتي مي توان آمار مرگ و مير ناشي از سرطان 
را كاهش داد. براي ترك سيگار اين روزها دوباره 

تبليغات الكترواسموك صدر اخبار شده است. به 
هر داروخانه اي سرمي زنيد، تبليغات اين محصول 
ديده مي شود و علاوه بر آن شبكه هاي ماهواره اي 
و سايت ها هم در اين زمينه فعال هستند اما اين 
محصول استاندارد نيســت و فاكتورهاي تاييد 
وزارت بهداشــت جهاني را ندارد. دانشمندان 
ژاپني روز پنج شنبه، ششــم آذر گفتند كه مواد 
سرطانزاي سيگار الكترونيكي تا 10 برابر بيشتر از 
سيگار معمولي است. اين خبر ضربه بزرگ ديگري 
است به اعتبار اين محصول جديد كه ادعا مي شد 
از ســيگار معمولي زيان كمتري دارد. به گزارش 
خبرگزاري فرانسه از توكيو، سيگار الكترونيكي 
كه در سراســر دنيا و به ويژه در ميان جوانان با 
استقبال خوبی روبه رو شده، با بخار مايعات معطر 
كار مي كند. بخار حاوي نيكوتين مانند ســيگار 
معمولي استنشاق مي شود اما دودي ندارد. يكي از 
مقامات وزارت بهداشت ژاپن به خبرگزاري فرانسه 
مي گويد: پژوهشــگران در بخار انواع مختلف 
سيگار الكترونيكي مواد سرطانزا مانند فرمالدئيد 
و استاليدهيد پيدا كرده اند. مقام ياد شده افزود 
اين تحقيقات كه به سفارش وزارت بهداشت ژاپن 
انجام شده، نشان مي دهد كه فرمالدئيد موجود در 
بخار سيگار الكترونيكي بيشتر از سيگار معمولي 

است. 

  سيگار ترك سيگار، كذب است
اگر سري به تبليغات اين محصول بزنيد با مدل هاي 
مختلف آن روبه رو مي شــويد. »الكترواسموك 
جديد ego قطره اي كه نيــازي به تعويض فيلتر 
ندارد«، »دستگاه ترك ســيگار الكترواسموك 
با يک ســال گارانتــي تعويــض تضميني«، 
»الكترواسموك اصل مشــكي 2013 طرحدار« 

اين مدل ها از 16هزار تومان آغاز مي شــود و تا 
220 هزار تومان هم قيمــت دارد. اين محصول 
به راحتي در دسترس اســت و انگار نه انگار كه 
به تازگي دانشــمندان راجع به ســرطانزا بودن 
آن هشدار داده اند. در همين زمينه دكتر اسلام 
پناه، پزشک و مشــاور تلفني مركز ترك سيگار 
بيمارستان مسيح دانشــوري به »كسب و كار« 
مي گويد: »مهم ترين عارضه محصول ترك سيگار 
اين است كه عادت سيگار به دست گرفتن از فرد 
جدا نمي شــود. اگر فرد با الكترواسموك سيگار 
را هم ترك كند، بعــد از مدتي چون آن عادت از 
بين نرفته است، باز به سمت سيگار بازمي گردد 
و اصلا از لحاظ علمي اين محصول تاييد نشــده 
است.« اين متخصص دليل حجم بالاي توزيع اين 
محصول در بازار داخلي را چنين شرح مي دهد: 
»متاســفانه هر محصولي كه از كشورهاي ديگر 
برگشت مي خورد و فاقد استاندارد است در بازار 
يافت مي شود و بايد اراده اي قوي تصميم بگيرد تا 
جلوي اين امر گرفته شود تا مشخص شود عده اي 
به بهانه سود اقتصادي اين محصول، با جان مردم 

بازي مي كنند!«

 ريه ناسالم با سيگار ترك سيگار
دكتر حميد سهراب پور، فوق تخصص بيماري هاي 
ريوي نيز درباره اين محصــول و عوارض آن به 
»كسب و كار« مي گويد: »سيگارهاي الكترونيكي 
كه در تبليغــات تجــاري از آنها بــه عنوان 
الكترواسموك نام برده مي شود، نه تنها در ترك 
سيگار به افراد ســيگاري كمكي نمي كند، بلكه 
اســتفاده از آنها موجب بروز مشكلات ريوي و 
گاهي سرطان در فرد مي شود. وقتي اين محصول 
خودش داراي مواد شيميايي است و حتي نيكوتين 

در آن وجود دارد، چگونــه مي تواند منجر به 
ترك سيگار بشود؟! اين روزها مطالعات علمي 
انجام شده در اين زمينه در كشورهاي مختلف 
نيز گوياي اين مساله اســت و نشان مي دهد كه 
اين وسيله نه تنها نمي تواند كمک زيادي به ترك 
سيگار كند بلكه مي تواند بيماري هاي مختلفي نيز 
براي افراد ايجاد كند اما متاسفانه اين روزها براي 

كسب ســود اقتصادي تنها گزينه اي 
كه مــورد توجه قــرار نمي گيرد 
سلامت مردم است. اين محصول 

داراي قيمت هاي مختلفي است، 
بســته بندي  جذابی دارد ولي 
از ســلامت يا ترك سيگار در 
آن خبري نيست. نيكوتين يا 

موادي كه در اين وسيله از آنها 
استفاده مي شــود، از آنجايي 

كه ارتباط مســتقيمی با 
ريه ها دارد، ســبب بروز 
برونشيت مزمن و التهاب 
ريه ها مي شود. بر اثر اين 
التهابات و فعل و انفعالاتي 

كه در ريه ها رخ مي دهد، مواد 
ســمي به نام راديكال هاي آزاد در 

ريه ها به وجود مي آيد و در نهايت 
مي تواند به سرطان ريه منجر 

شود.«

»كسبوكار«درگفتوگوباكارشناسان،مضرات»الكترواسموك«رابررسيميكند

سيگارتركسيگار،تركسيــــگارنميكند!

مربیانبدونبیمهباحقوقپایین

مهدكودكهایخاكستـریشهر
خانواده ها كودكانشــان را بــراي آموزش مهارت هــاي زندگي و آيندــه اي بهتر به 
مهدكودك ها مي فرســتند اما وقتي پاي درد و دلشــان مي نشــيني از بدخلقي و 
پرخاشگري كودكانشان بعد از ورود به آنجا شكايت دارند. كودكاني كه پدرومادر شاغل 
دارند و از سه ماهگي با محيط مهد آشنا مي شوند نيمي از اوقات زندگي و كودكي شان 
را در مهدكودك ها مي گذرانند. درصد بسيار زيادي از مربياني كه در اين مهدكودك ها 
به آموزش كودكان مي پردازند هيچ گونه مهارتي در اين زمينه ندارند و اغلب مدرك 
رشته تحصيلي آنها ربطي به شغلشــان ندارد. دوران كودكي تاثيرگذارترين دوران 
زندگي انسان اســت كه متاسفانه قرباني بي توجهي ها و ســهل انگاري هاي مديراني 
مي شود كه حساسيت آن را به بازي مي گيرند.  نشسته روي لبه سيماني باغچه اي كه 
درخت هاي خشك شده اش را گل هاي پارچه اي بي رنگ و رو چسبانده اند. صورتش را 
ميان كف دست هايش گرفته و آرنجش را به زانوهايش چسبانده و به دوردست ها نگاه 
مي كند. دوردست هايش همكلاسي هايي هستند كه در استخري پر از توپ هاي رنگي 
بالا و پايين مي پرند. گاهي سر همديگر را به زير توپ ها فشار مي دهند و گاهي دور از 
چشم مربي سعي دارند توپ را در جيب هايشان بگذارند و در كلاس به همديگر پرتاب 
كنند و فرياد مربي را بشنوند. مربي اجازه بازي كردن با بچه ها را به او نمي دهد. هراز 
گاهي چشم به چشم مي شوند و اخم هاي معلم را كه مي بيند دلش براي فرو رفتن در 
استخر توپ بيشتر غنج مي رود. لاله گوش تا زير فكش قرمز شده و دست هاي سردش 

را بر گوش داغ شده اش مي كشد و به سمت استخر توپ مي دود. 

  خانه هاي كلنگي و كلاس هاي تاريک 
لبخند اغراق آميز و رنگ پريده حاجي فيروز هايي كه انگار سال ها پيش با رنگ پلاستيك 
روي ديوار كشيده اند، همراه تكه هاي آجر بيرون زده از ميان صورتشان ترس را به جانت 
مي اندازند. كف سيماني كلاس ها را انگار بارها و بارها با رنگ قرمز پوشانده اند و دوباره 
رنگ ها تكه تكه شده است. كلاس ها تاريك است و پنجره هاي كوچكش را مرغابي هاي 
شوميزي گرفته اند. در اين خانه دوطبقه 8 اتاق تبديل به كلاس شده اند، يك اتاق به 
نام اتاق بازي است كه با موكت فرش شده و بطري هاي پر از الكلي كه خزندگاني را در 
آن گذاشته اند نشان از استفاده فضاي آزمايشگاهي دارد. دو نفر خدمه ميانسال مدرسه 
مي دوند تا هرچه زودتر غذاي بچه ها را در آشپزخانه فراهم كنند. بوي پيازداغ خوراك 

لوبيا تمام فضاي سالن و كلاس ها را پر كرده است. 

 حقوق 300 هزار توماني بدون بيمه
 مربي يكي از كلاس ها مي گويد: براي ثبت نام هر كدام از بچه ها شــهريه اي معادل 
400هزار تومان گرفته مي شود اما به گفته مدير مدرسه تمام شهريه صرف هزينه غذا و 
چيزهاي ديگر مي شود. ما مجبوريم اول مهر هر سال خودمان براي تزئين كلاس هايمان 
ايده بدهيم. تنها چيزي كه در اختيارمان مي گذارند مقداري كاغذ رنگي و چســب و 
شوميز است. گاهي شوهرم در درست كردن اين تزئينات كمك مي كند اما اين داستاني 
است كه هر سال دهه فجر هم تكرار مي شود. دريافتي ماهانه من در هر ماه 300 هزار 
تومان بدون بيمه است. در دانشگاه حسابداري خوانده ام و متاسفانه هزينه هاي زندگي 
زياد است و همسرم به تنهايي نمي تواند از پس آنها بربيايد و مجبورم كمك خرجش 
باشم. دختر مدير مهد به تازگي از همسرش جدا شده و مدير او را به عنوان ناظم در 
كودكستان استخدام كرده است و 4 نفر از 8 مربي از اعضاي فاميل و آشنايان او هستند. 
متاسفانه مربيان هيچ مهارتي براي اداره كلاس و مديريت كودكان ندارند. گاهي دور 
ميزش حلقه زده اند و هر كدام چيزي مي خواهند. يكي براي بيرون رفتن اجازه مي گيرد، 
ديگري مي خواهد خميربازي كند، دو نفر از بچه ها هم در گوشه اي از كلاس به جان هم 
افتاده اند. مربي كلافه شده و فرياد مي زند تا بچه ها را آرام كند اما اين آرامش لحظه اي 

بعد دوباره به همهمه تبديل مي شود. 

 مربي هايي كه در كودكان توليد ترس مي كنند
دكتر هراير دانليان؛ روانشــناس كودك درباره فضاي چنين مهدكودك هايي به 
»كسب وكار« مي گويد: هنوز در كشورهاي غربي هم ضرورت وجود مهدكودك 
براي كودكان اثبات نشــده اســت. كودكان در چنين ســني نياز به ارتباطات 
بازي گونه دارند. حالت هايي مانند اندوه، خشــونت، شــادي، محبت، اميدواري 
و امثال آن در دوره مهدكودك و دبستان شــكل مي گيرد. گروهي از مربيان كه 
باعث ايجاد مشــكلات عاطفي در كودكان مي شوند، كســاني هستند كه منشأ 
ترس را در كودكان به وجود مي آورند. اين منشــأ ترس را مي توان با تنبيه بدني 
يا لفظي و حتي طرز نگاه دــر كودكان ايجاد كرد. به همين دليــل اين انتظار از 
سازمان هاي مســئول از جمله سازمان بهزيســتي و همچنين آموزش و پرورش 

 مي رود كه نســبت به آموزش مربيان پيــش از ورود آنان بــه كار اقدامات لازم 
را انجام دهند. 

 صلاحيت وضعيت رواني مربيان مهد كودك
به گزارش ايسنا، چندي پيش آرزو ذكايي؛ مديركل دفتر امور كودكان و مهدهاي 
كودك  سازمان بهزيستي كشور از اجراي طرح »پرونده سلامت رواني و اجتماعي 
براي مربيان و مديران مهدهاي كودك« از ســال آينده در سراســر كشــور خبر 
داد و گفت: در حال حاضر در گزينش مربيان و مديــران مهدها، دريافت گواهي 
سلامت روان و جسم آنها بسيار مهم است و آن گواهي در پرونده مهدهاي كودك  
وجود دارد. در اين طرح مربيان و مديران در طول ســال دو بار مورد ارزيابي هاي 

 رواني و اجتماعي قــرار می گيرند تا مطمئن شــويم اين افراد از ســلامت كامل 
برخوردارند.  در آغاز سال تحصيلي 93 سازمان بهزيستي آيين نامه اي را براي نحوه 
فعاليت مهدهاي كودك در كل كشــور اعلام كرد. در اين بخشنامه ريز هزينه هاي 
دريافتي از خانواده ها به همراه خدمات مهدها ارائه شده است. اما چند درصد از مهدها 
اين بخشنامه را رعايت مي كنند؟ چند درصد والدين از وجود چنين قوانيني آگاهي 
دارند؟  سال هاي سال است كه ادارات و سازمان هاي مختلف هر كدام مهدكودكي را 
براي نگهداري از فرزندان كودكانشان راه اندازي مي كنند و مديريت آن را به كساني 
مي سپارند كه هيچ گونه تجربه اي از آموزش و پرورش كودكان ندارند. اين داستان هر 
سال همچنان تكرار مي شود و همراه با آن تعداد كودكاني كه با ترس به كودكي شان 

خيره مي شوند، بيشتر مي شود. 
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ایلام-اســتاندار ایلام گفت: ۳۲۶ طرح با 
اعتباری بیش از ۳۷ هزار و ۹۳۰ میلیارد 
ریال در ایلام افتتــاح و کلنگ زنی می 

شود.
حســن بهرام نیا در نشســت خبری با 
اصحاب رسانه استان در سالن جلسات شهید رجایی استانداری 
ایلام با اشاره به چهل و پنجمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، 
ابراز کرد: با همدلــی و همکاری و معاضدت همه دســتگاه های 
اجرایی استان بسیاری از طرح های مهم تأثیرگذار در سفره مردم 

و اقتصاد استان افتتاح و کلنگ زنی می شود.
وی به افتتاح ۲۳۹ طرح و پروژه در استان همزمان با ایام الله دهه 
فجر اشاره کرد و افزود: این میزان طرح با اعتبار ۱۹ هزار و ۳۰۰ 

میلیارد ریال به بهره برداری می رسد.
استاندار ایلام یادآور شد: همچنین در این ایام ۵۲ طرح با اعتبار 
۱۴ هزار و ۲۱۰ میلیارد ریال با اشــتغالزایی ناپایدار ۲۴۸۹ نفر 

کلنگ زنی می شود.
بهرام نیا بیان کرد: ۳۵ پروژه و طرح اقتصادی در اســتان با اعتبار 
چهار و هزار و ۴۰۰ میلیارد ریال با اشتغال پایدار ۳۶۸ نفر نیز فعال 

و به بهره برداری می رسد.
وی بیان کرد: در مجموع در ایام الله دهه مبارک فجر ۳۲۶ پروژه 
با اعتباری بیش از ۳۷ هزار و ۹۳۰ میلیارد ریال با اشــتغال غیر 
پایدار ۲۴۸۹ نفر و ۳۶۸ اشتغال پایدار افتتاح، کلنگ زنی و فعال 

خواهد شد.
نماینده عالی دولت در استان افزود: دومین پروژه تونل کبیرکوه 
اســت که در مقیاس ملی بی نظیر و هفت کیلومتر طول دارد که 
در این دولت یک هزار میلیارد تومان برای این پروژه هزینه شده 
است و تلاش می شود در سفر ریاست محترم جمهور به استان به 

بهره برداری برسد.

اســتاندار ایلام با اشــاره به برخی پروژه های مهم استان که در 
آستانه ی بهره برداری هستند، گفت: پتروشیمی ارغوان گستر به 
زودی به بهره برداری می رسد و نیروگاه صبا دهلران با تولید ۱۰۰ 
مگاوات برق که ۵۰ مگاوات برای مصرف پتروشیمی و ۵۰ مگاوات 
وارد شبکه  سراسری برق می شود در آستانه ی بهره برداری است.

بهرام نیا ادامه داد: پروژه NGL دهلران به عنوان یکی از پروژه های 
مهم استان در آستانه بهره برداری است و طبق برآوردها تا قبل از 

سال تکمیل می شود.

وی تاکید کرد: پتروشیمی دهلران قبل از دولت سیزدهم، کمتر 
از ۱۰ درصد پیشرفت داشــت که اکنون به ۵۰ درصد پیشرفت 
رسیده اســت و ۱۰۰ میلیون یورو برای ادامه فعالیت این پروژه 

تزریق خواهد شد که در دست اقدام است.
استاندار ایلام با اشاره به دیگر پروژه های مهم استان ایلام، یادآور 
شــد: شــرکت فولاد زاگرس ایوان با هدف تولید شمش فولادی 
در حال حاضر ۹۰ درصد پیشــرفت دارد و با حجم ۴۶۰ میلیارد 
تومان سرمایه گذاری برای بیش از ۱۵۰ نفر اشتغال ایجاد می کند. 

پروژه ی تولید کاغذ ســنگی در چرداول نیز بیش از ۹۰ درصد 
پیشرفت داشته و در آستانه  بهره برداری و تولید است.

بهرام نیا بیان داشت: دو پروژه در ملکشــاهی شامل آبرسانی و 
بیمارستان ۶۴ تختخوابی نیز در دستور کارد قرار گرفت، تکمیل 
بیمارســتان ملکشــاهی نیازمند ۹۰ میلیارد تومان است که با 
پیگیری های لازم با آقای منظور ۵۰ میلیارد تومان برای تکمیل 
به این پروژه تخصیص یافت. پروژه آبرسانی نیز روند خوبی را طی 

می کند و تلاش می کنیم در موعد مقرر به بهره برداری برسد.
نماینده عالی دولت در استان در ادامه با اشاره به برگزاری پدیده 
انتخابات در یازدهم اسفندماه سال جاری، افزود: دشمن از همه 
سازو کارهای برای اینکه مشارکت مردم را در انتخابات تحت تاثیر 
قرار دهد اســتفاده می کند و مشارکت و حضور حداکثری مردم 
در پاین صندوق های رای قدرت نرم کشــور و نظام اسلامی را به 

نمایش خواهد گذاشت.
وی عنوان کرد: مولفه اصلی قدرت نرم که مردم هستند و مردم 
ایران اسلامی در یازدهم اسفندماه بهتر از سنوات گذشته با کمک 
اصحاب رسانه به پای صندوق های رای خواهند آمد و بلوغ سیاسی 

خود را منصه ظهور خواهد رساند.
استاندار ایلام اضافه کرد: اصحاب رسانه با استفاده از قلم نسبت 
به تبیین انتخاب اصلح برای تشــکیل یک مجلــس قانونگذار، 
قوی، متقن و فنی اقدام کننــد که یک مجلس قوی نقش مهمی 
در راســتای ریل گذاری قوانین کشــور دارند. وی با بیان اینکه 
ما نمی گوییم که همه چیز گل و بلبل اســت، قطعاً مشــکلات و 
نارسایی ها وجود دارد و تلاش دولت در راستای حل این مشکلات 
اســت، خاطرنشــان کرد: گفتمان امید و امیدواری را در جامعه 

ایجاد کنیم.
اســتاندار ایلام ابراز کرد: همواره با روی باز و آغوش گشاده همه 
نقطه نظرات و انتقادات شــما را می پذیریم و به عنوان یک هدیه 
به آن نگاه می کنیم و می دانیم آنچه شــما بیان می کنید از ســر 

دلسوزی است.

استاندار ایلام:

۳۲۶ طرح در استان ایلام افتتاح و کلنگ زنی می شود

مدیرکل بهزیستی استان ایلام: 
ســهم کمک بلاعوض مسکن 
برای معلولین دو برابر افزایش 

پیدا کرده است 
 ایلام – آذر یعقوبیان : دکتر حســین نورعلیوند؛ 
مدیرکل بهزیستی استان ایلام در نشست مجازی 
کار، کرامت و پاســخگویی به مسکن معلولین و 
تسهیلات مسکن در این عرصه اشاره کرد و گفت: 
در بحث مسکن و امکانات زندگی، یکی از مولفه 
های توانمندسازی و تاکیدی که این دولت دارد 

در خصوص مسکن معلولین و مددجویان است. 
وی افزود: در دولت ســیزدهم نســبت به دولت 
های گذشــته اقدامات زیادی انجام گرفته بدین 
صورت که سهم کمک بلاعوض مسکن دو برابر 
افزایش پیدا کرده که برای مددجویان و خانواده 
های دارای تک معلول ۱۰۰ میلیون تومان کمک 
بلاعوض و بعلاوه انشعابات آب و برق و گاز رایگان 
و برای دو معلول روســتایی ۱۵۰ میلیون تومان 
و شــهری ۲۰۰ میلیون تومــان کمک بلاعوض 
پرداخت می شــود که این موارد نسبت به دولت 

گذشته افزایش صددرصدی داشته است. 
مدیرکل بهزیستی استان ایلام در پاسخ به سوال 
خبرنگار کسب و کار در خصوص اقدامات و کارهای 
انجام گرفته برای ســهولت در تردد معلولین و 
خصوصا در معابر عمومی که مانع اصلي حرکت 
معلولین و روشندلان اســت تاکید کرد: در این 
زمینه معابر سطح شــهر که طبق ماده ۲ قانون 
جامع حمایت از حقوق معلولین مصوب سال ۹۶ 
مجلس است و الزامات قانونی هم دارد و برای تمامی 
مدیران لازم الاجراست باید معابر شهری؛ امکانات 
تفریحی، امکانات اداری به گونه ای تعبیه شود که 
معلول بتواند براحتی مانند سایر افراد عادی از این 

امکانات استفاده کند 
نور علیوند افزود: خوشــبختانه در این دو ســال 
کارهای خوبی در اســتان انجام شــده از جمله 
جلســاتی که بطور منظم بصورت فصلی برگزار 
می شود با ریاست معاونت محترم استانداری و در 
جلسه شورای اداری استان و تاکید استاندار محترم 
که همواره بر این موضوع تاکید دارند دستگاهها 
پای کار آمده و در جلسه قبل شهرداری هم کلیپی 
تهیه و معابری که بازســازی و مناسب سازی می 
کند به نمایش گذاشته شد و تاکید هم شد که حتما 
شهرداری سایر شهرهای استان هم حتما این را در 
دستور کار داشته باشند و پیگیرهایی لازم انجام 
گرفته و کارشناسان بررســی می کنند خیلی از 
دستگاه ها سال گذشته از ۷۲ دستگاه تقریبا آمار 
بسیار ناامید کننده بود اما امسال کارهایی که انجام 
می شود دستگاه ها پای کار آمدند و در راستای 

مناسب سازی فعالیت هایی را انجام می د هند.

مدیرکل بهزیستی مازندران مطرح کرد: 
بهره گیری از توان و ظرفیت مردم 

برای حل معضلات اجتماعی

جلســه کمیته فرهنگی و پیشــگیری شورای 
هماهنگی مبارزه با مواد مخدر اســتان مازندران 
با حضور علی شــیرازی دبیر شورای هماهنگی 
مبارزه با مواد مخدر مازندران، دکتر فریبا بریمانی 
مدیرکل بهزیستی استان و اعضای کمیته در اداره 
کل بهزیســتی مازندران برگزار شــد. به گزارش 
روابط عمومی اداره کل بهزیستی مازندران؛ دکتر 
بریمانی مدیرکل بهزیستی مازندران ضمن تبریک 
فرا رسیدن ولادت امیرالمومنین حضرت علی )ع( 
و نامگذاری این روز به نام روز مددکار و با اشاره به 
چند وجهی بودن مسایل اجتماعی، گفت: مسایل 
اجتماعی مقوله هایی هســتند که علل و عوامل 
متعدد دارند. وی تصریح کــرد: راه برون رفت از 
آســیب های اجتماعی در جامعه یک مدیریت 
علمی و عقلایی را می طلبد و باید از توان و ظرفیت 
مردم برای حل معضــلات اجتماعی بهره ببریم.  
مدیرکل بهزیستی مازندران اعتیاد به مواد مخدر 
را از مخرب ترین آسیب های اجتماعی در جوامع 
دانست و افزود: اعتیاد به مواد مخدر بنیان خانواده 
ها را متزلزل می سازد به همین جهت باید با اتحاد 
و همدلی همگانی به امر پیشگیری و مبارزه با آن 
پرداخت. دکتر بریمانی ادامه داد: هم پدیده غنای 
اقتصادی را داریم که با رفاه بیشتر همراه است و هم 
پدیده فقر را داریم که معضلات و مشکلاتی را در 
جامعه بوجود مــی آورد و هر دوی اینها می تواند 

زمینه و عامل خطر و دروازه ورود به اعتیاد باشد.

اخبار

رییس شورای شهر ساری با اشاره به اینکه۲۴ سازمان و وزارتخانه متولی امور فرهنگی است 
و بودجه و اعتبار کلان دریافت می کنند تصریح نمود : سازمان های متولی فرهنگی از زیر 
بار مسئولین شانه خالی می کنند و شهرداری ها محور فعالیت های فرهنگی سطح در شهر 
ها شده اند و دیگر دستگاه ها پاسخگو نیستند .  به گزارش روابط عمومی شورای اسلامی 
شهر ساری ،پرویز شعبانی که در کمیسیون فرهنگی و اجتماعی هفتادمین اجلاس مجمع 
مشورتی روسای شورا های اسلامی کلان شهر ها و مراکز استانها سخن می گفت افزود : در 
خصوص مسایل فرهنگی و اجتماعی باید متولی عملیاتی و میدانی مشخص باشد تا بتوان 
مسیر حرکت را مشخص کرد. وی با بیان اینکه ما جدای از دنیا و آسیب هایی که به واسطه 
فضای مجازی به کشور وارد میشود نیستیم تاکید کرد:خواه نا خواه فرهنگ سایر کشور ها به 

دلیل مراودات جهانی و رسانه ها بر فرهنگ ما تاثیر گذار است که برای جلوگیری از آسیب 
های وارده باید از چهره های فرهنگی،ورزشی ،مذهبی و همچنین نخبگان  استفاده نماییم.
عضو کمیسیون فرهنگی و اجتماعی اجلاس روسای شوراهای اسلامی کلانشهر ها و مراکز 
استانها با بیان اینکه شهرداری ها بار بزرگ ارتقا فرهنگ جامعه را بر دوش می کشند بیان 
کرد:ما نباید از بحث فرهنگی و آموزشی کارکنان شهر داری ها غافل شویم زیرا این افراد به 

عنوان سفیران فرهنگی می توانند در جامعه یک انقلاب فرهنگی ایجاد نمایند.
شعبانی با اشاره به اینکه حجم کار شهرداری ها در زمینه های مختلف وسیع است ابراز 
کرد:شهرداری ها با اقدامات عمرانی و فرهنگی که انجام می د هند می توانند در زمینه افزایش 

امید به زندگی تاثیر گذار باشند.

روح اله عبدالعلی زاده – تبریز؛اســتاندار آذربایجان شــرقی از بهره برداری تقاطع 
غیرهمسطح شهرک شهید سلیمی تا هفته دولت آینده خبرداد.

 در این بازدید اعلام شد که ۵۰ درصد اعتبار مورد نیاز ساخت این تقاطع غیرهمسطح 
توسط شهرک صنعتی شهید سلیمی و بقیه تا از محل اعتبارات دولتی تامین می شود.

عملیات اجرایی این طرح از اردیبهشــت ماه آغاز شده و ۴۵ درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد؛ ۲۰۰ میلیارد تومان اعتبار طرح و برنامه زمانبندی آن طبق قرارداد ۱۸ ماه است.

**** هیچ طرح عمرانی بدون برنامه زمان بندی در استان اجرا نمی شود
استاندار آذربایجان شرقی اعلام کرد از ابتدای سال بعد هیچ طرح عمرانی بدون برنامه 
زمان بندی در سطح استان اجرا نمی شود تا بدانیم در صورت تأخیر احتمالی طرح چه 
کسی باید پاسخگو باشد. مالک رحمتی در بازدید از طرح ساخت کمربندی ایلخچی 
با قدردانی از تلاش تیم هــای اجرایی و پیمانکاری افزود: اولویــت اول دولت در این 
اســتان، اجرای طرح های عمرانی به عنوان زمینه ساز توسعه می باشد. وی اضافه کرد: 
طراحی سنگین از جمله ایرادات عمده در حوزه اجرای طرح های عمرانی است و نقش 
اصلی در این زمینه را شرکت های مشاوره ایفا می کنند. نماینده عالی دولت مردمی 
در آذربایجان شــرقی تأکید کرد: برای برون رفت از این وضعیت باید توجه کنیم که 
طرح های عمرانی و زیرساختی به شکل تکه تکه، طراحی و اجرا نشوند، زیرا این همان 
نگاه های فصلی و موسمی به طرح های عمرانی است که موجب افزایش هزینه ها و زمان 
اجرای طرح ها می شود. وی خطاب به تیم های اجرایی، پیمانکاری و مشاوره ای طرح 
ساخت کمربندی ایلخچی بیان کرد: حداکثر تلاشــتان این باشد که مناقصه دیگری 
برگزار نشود و با قرارداد موجود کمربندی ایلخچی تکمیل شود. رحمتی یادآوری کرد: 
ایجاد ارزش افزوده در حواشی جاده های تازه احداث نیز فراموش نشود که تحقق آن 

نیز نیازمند چندوجهی است. وی گفت: عدم تحقق این مهم موجب می شود که عده ای 
فرصت طلب از ارزش افزوده ایجاد شده از قبل اجرای طرح های زیرساختی برخوردار 
شوند. استاندار آذربایجان شرقی افزود : تســریع در تکمیل این طرح،  حیاتی بوده و 
اثبات ناکارآمدی دوره های قبلی است که ۱۶ سال طول کشیده است. رحمتی تشریح 
کرد: دولت ظرفیت خوبی برای تکمیل طرح های عمرانی به نام مولدســازی تعریف 
کرده که فرصت استفاده از آن نیز محدود است. وی اضافه کرد: از پیمانکار طرح قول 
گرفته ایم که تا پایان خردادماه ســال آینده کمربندی ایلخچی به بهره برداری برسد. 
معاون عمرانی استاندار آذربایجان شرقی نیز گفت: تاکنون ۱۱۵ میلیارد تومان برای 
اجرای این طرح هشت کیلومتری هزینه شده است. وی افزود: جاده فعلی ایلخچی با 
۵۲ هزار تردد خودرویی در شبانه روز پرترددترین محور ارتباطی استان بعد از شهید 

کسایی است.

**** دستور افزایش ۱۳ هکتاری وسعت شهرک صنعتی عجب شیر
استاندار آذربایجان شرقی دســتور داد ۱۳ هکتار زمین موردنیاز به وسعت شهرک 
صنعتی عجب شیر با شرط رعایت مسائل زیســت محیطی اضافه شود.  مالک رحمتی 
در بازدید از شهرک صنعتی عجب شیر تأکید کرد: تلاش برای توسعه متوازن استان 
در اولویت است، زیرا اگر توسعه متوازن باشد مدیریت آسان تر است. وی با بیان اینکه 
یکی از مولفه های اصلی تحقق توسعه متوازن رشد شهرک های صنعتی است، اضافه 
کرد: شهرستان عجب شیر ظرفیت های متعددی برای توسعه دارد که شهرک صنعتی 

یکی از آنهاست.
رحمتی با اشــاره به اینکه شــهرک صنعتی عجب شیر جای رشــد دارد و وضعیت 
فعلی آن قابل قبول نیســت، بیان کرد: واحدهایی که در شــهرک های صنعتی زمین 

می گیرند حتماً باید فعال شــوند، ضمن اینکه واحد های تولیدــی راکد نیز از طریق 
بررسی و رفع مشکلاتشان باید فعال شوند. وی با تاکید بر این که نمی پذیریم واحدی 
در یک شــهرک صنعتی غیرفعال باشــد، زیرا هدف اصلی ما تولید و اشــتغال زایی 
 است، از فرماندار عجب شــیر خواست  برای بررسی و رفع مشــکلات واحدهای راکد 

شهرک اقدام کند.
نماینده عالی دولت در آذربایجان شرقی ادامه داد: راه دسترسی به شهرک عجب شیر 
نیز در حال انجام بوده و راهداری نیز آسفالت این مسیر سه کیلومتری را سریع اجرایی 

کند.
وی بیان کرد: شــرکت توزیع برق آذربایجان شرقی هم پســت برق موردنیاز را برای 
شهرک صنعتی عجب شــیر فراهم و تا آن موقع ســه مگاوات به ظرفیت برق شهرک 

اضافه کند. 
رحمتی یادآوری کرد: نیاز شهرک به خدمات آتش نشانی و درمانگاه نیز به شکل پرتابل 

قابل حل است.

شعبانی رئیس شورای اسلامی شهر ساری در اجلاس روسای شوراهای کلانشهر ها و مراکز استانها:

شهرداری ها محور فعالیت های فرهنگی شهر ها شده اند

در بازدید استاندار آذربایجان شرقی مطرح شد؛

بهره برداری از تقاطع غیرهمسطح شهرک شهید سلیمی تا هفته دولت آینده

استان ها
News kasbokar@gmail.com

استان ها

آگهی تحدیدی اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دلفان پیرو آگهی ماده ۳ به استناد ماده ۲۱ و ۱۴ قانون ثبت اینکه موعد تحدید حدود قسمتی از پلاک ۲۱ و ۱۵۷ اصلی واقع در بخش ۱۲ استان لرستان شهرستان دلفان به شرح ذیل اعلام می دارد:
 پلاک ۲۱ اصلی بخش ۱۲ لرستان 

۱- آقای دانیال محمد ی هفت چشمه فرزند حاجی مراد نسبت به ششد انگ یکباب عمارت به مساحت ۱۴۸.۲۶ متر مربع تحت پلاک ۲۰۹۴ فرعی از ۸ فرعی از پلاک ۲۱ اصلی 
۲ - آقای علی اولیائی مراد جان فرزند علی د اد نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین الحاقی به پلاک ۱۶۱۷ فرعی از ۸ فرعی از ۲۱ اصلی به مساحت ۲۱.۲۲ متر مربع از پلاک ۲۱۰۲ فرعی از ۸ فرعی از پلاک ۲۱ اصلی 

 ۳-آقای یحیی همتی فرزند ساعت بیگ نسبت به ششد انگ یکباب عمارت به مساحت ۱۶۹.۵۹ متر مربع تحت پلاک ۲۱۰۳ فرعی از پلاک ۲۱ اصلی 
۴-آقای خد اد اد حیدری فرزند قربان علی نسبت به ششد انگ یکباب عمارت به مساحت ۶۳.۲۶ متر مربع تحت پلاک ۲۱۰۴ فرعی از ۸ فرعی از پلاک ۲۱ اصلی 

۵- آقای علی رضا محمود یان زمانه فرزند ید اله نسبت به ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت ۳۱۷۶.۸۱ متر مربع تحت پلاک ۲۱۰۵ فرعی از پلاک ۲۱ اصلی 
راس ساعت ۹ الی ۱۲ بعد از ظهر مورخه ۱۴۰۲/۱۱/۳۰ د ر محل وقوع ملک مورد تحد ید عملیات تحد ید حد ود انجام می پذیرد

پلاک ۱۵۷ اصلی بخش ۱۲ لرستان 
۶ - آقای علیرضا سیف فرزند علی نسبت به ششد انگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۱۱۸۵۵.۴۵ متر مربع تحت پلاک ۳۰۸ فرعی از پلاک ۱۵۷ اصلی 

راس ساعت ۹ الی ۱۲ بعد از ظهر مورخه ۱۴۰۲/۱۲/۰۱ در محل وقوع ملک مورد تحد ید عملیات تحد ید حد ود انجام می پذیرد 
لذا بد ینوسیله به صاحبان املاک و مستقلات مجاور املاک پلاک فوق د ر قراء مورد تحدیدی ابلاغ می گرد د د ر وقت مقرر در محل حاضر تا اگر کسی حقی د ارد رعایت شود در غیر این صورت با حدود اظهار شد ه از طرف مجاورین تحد ید حدود خواهد شد هر 

گاه کسی حقی د ارد میتواند از تاریخ تنظیم صورت مجلس به مد ت یکماه اعتراض خود را  به اد اره ثبت اسناد و املاک د لفان تسلیم نماید والا حق اعتراض از وی ساقط خواهد شد.
تاریخ انتشار: ۱۴۰۲/۱۱/۰۸

حسین علیزاده 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دلفان
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به سردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

خواهرزاده من دوست دارد ثروتمند شود. او درباره دوستانش كه خانواده هاي 
ثروتمندي دارند، با من صحبت مي كند. تصوراتي كه از ثروتمند بودن دارد، با من 
درميان مي گذارد و مدام از من مي پرسد آيا فلان خانواده ثروتمند هستند؛ فلان 
شخص چطور؟ من قبل از اينكه به او پاسخ دهم هميشه از او مي پرسم تعريفش 
از ثروت چيست. وقتي او از من مي پرسد كه آيا ما هم ثروتمند هستيم يا نه، به او 
پاسخ مي دهم: »بله، ما با عشق ثروتمند هستيم.« اين پاسخ براي عوض كردن 
بحث و سربه سرگذاشتن او مناسب است. اين را مي گويم و بعد درباره اتفاقات 
ديگر در زندگي روزمره  ســخن مي گوييم. راهبردهاي ثروت آفريني را كه در 
صورت ادامه دار شدن گفتگو با خواهرزاده ام مرور مي كنم در ادامه با شما هم 
درميان مي گذارم. من اميدوارم كه به مرور زمان، اين نكات در ذهن او هم جاي 
بگيرند. وقتي خود من واقعا اين نكات را درك و در عمل اجرا كردم زندگي  مالي ام 

زيرورو شد. اين راهبردها شايد زندگي مالي شما را هم زيرورو كنند. 

  پول هميشه انگيزه اي ناكافي است
شــما تا وقتي اين نكته را درك نكنيد، مدام به خيال ثروتمندشدن دور خود 
مي چرخيد و از خود مي پرســيد: »پس چرا ثروتمند نمي شوم؟« بايد بدانيد 
كه پول در كوتاه مدت انگيزه  خوبي اســت، اما وقتي شرايط سخت شود، آدم 
جا مي زند و با خودش مي گويد: »بي خيال پــول… از همين چيزي كه دارم 
راضي ام.« براي اينكه واقعا ترغيب شويد تا از شرايط و چالش هاي سخت پيش رو 
عبور كنيد، بايد به طور واضح و روشن انگيزه خود را براي مسيري كه انتخاب 
كرده ايد، مشخص كنيد. براي مثال مفهوم آزادي و رها بودن براي من آنقدر مهم 
بود كه فكرم را به خود مشغول كرده بود. اينكه مي ديدم آزاد نيستم احساس 

مي داد، مخصوصا وقتي ديدم كه آزادي هايي كه در شغل خود خفگي به من 
داشتم آرام آرام از دست مي رفتند. من تصوير روشني 
از زندگي خود داشتم و همين 
باعث شده بود تا خيلي زودتر 
از آنچه برنامه ريزي كرده 
بودم، شغل خود را رها كنم. 
من شغل خود را رها كردم؛ آن هم نه 
به اين دليل كه از لحاظ مالي در شرايط 
مساعدي بوديم، بلكه شغل خود را رها 

كردم به اين خاطر كه ديگر 
تحمل اين را 

نداشتم كه ببينم كل زندگي ام گويي تنها يك روز است كه بيشتر كش آمده. من 
حاضر بودم براي به دست آوردن آزادي هر سختي اي را تحمل كنم. مهم نيست 
كه انگيزه دهنده شما چيست، من فقط مي خواهم بگويم كه اگر شما انگيزه خود 

را فقط پول و ثروتمند شدن قرار دهيد، حتما شكست خواهيد خورد. 

  اسامي برنده و بازنده را رها كنيد
شما نه برنده ايد نه بازنده؛ تلاش شما در برخي موارد منجر به موفقيت و در برخي 

موارد منجر به شكست خواهد شد. 

  بازده را نبايد به تنهايي سنجيد
جايي كه بازدهي وجود داشته باشد، ريسك هم هست. بايد با دقت آن چيزي كه 
برايش ريسك مي كنيد، زمان، انرژي و پول صرف مي كنيد و بازدهي كه از آن به 

دست مي آوريد، بررسي كنيد. 
همه مي خواهند در اول صف باشند و كار خود را از آنجا شروع كنند، اما دنيا 
اينگونه ساخته نشده اســت. براي مثال بازار تره بار را درنظر بگيريد. آيا براي 
انتخاب يك صف در بازار ميوه  و  تره بار با چالش روبه رو مي شويد؟ آيا در صف 
كندي قرار داريد و آرزو مي كنيد كاش صف ديگري را انتخاب كرده بوديد؟ آيا 
صف  خود را عوض مي كنيد؟ اكثر مواقع اگر صف را عوض كنيد هيچ تفاوتي در 
سرعت شما نخواهد داشت. البته گاهي اوقات ممكن است تفاوت داشته باشد. 
هميشه به جاي اينكه از خواندن روزنامه لذت ببريد فكر خود را درگير اين صف 
و آن صف مي  كنيد. يك صف را انتخاب كنيد، به اول صف هم مي رسيد، مگر 
غير از اين است؟ تازه وقتي هم برسيد بعضي مواقع يك صف ديگر جلوي تان 
ايجاد خواهد شد! تنها ضمانت قطعي اين است كه اگر هرگز وارد صف نشويد 
نمي توانيد به اول صف برســيد. به عبارت بهتر، بالاخره به اول صف مي رسيد. 

زندگي هم همين طور است.

  بر مديريت انرژي تسلط پيدا كنيد نه بر مديريت زمان
افراد زيادي را مي شناســم كه بزرگ ترين مانع براي رســيدن به اهداف خود 
را زمان مي دانند، اما اگر از همان افراد درباره برنامه هاي تلويزيوني، فيلم ها و 
زندگي خصوصي بازيگران بپرسيد سير تا پياز ماجرا را براي تان تعريف خواهند 
كرد؛ چراكه هر شب به مدت چهار ساعت تمام روي كاناپه جلوي تلويزيون لم 

داده اند. خيال تان را راحت كنم كه آنها با اين كار مرتكب بسياري از اشتباهات 
رايج وقت كشي مي شوند. 

  كمال طلبي فلج كننده است
وقتي كمال طلب باشيد منجمد خواهيد شد و نمي توانيد به جلو حركت كنيد. 
به جاي كمال طلبي بر آنچه »به اندازه كافي خوب« است و مي توانيد آن را امروز 
انجام دهيد تمركز مي كنيد تا به جلو حركت كنيد. به قول معروف، يك بركه 
عميق بهتر از يك اقيانوس سطحي است. به جلو حركت كنيد. كمال طلبي را رها 

كنيد. پيشرفت مهم تر است. 

  براي خودتان مساله هاي مختلفي طرح كنيد
من از يك دسته از آدم ها خيلي بدم مي آيد: كساني كه مدام درباره يك مشكل 
تكراري نق مي زنند. من هيچ وقت متوجه نشــدم اين افراد چــرا راه حلي براي 
مساله اي كه مدام از آن ناراحت هستند، پيدا نكرده اند. شايد هم دوست دارند اين 
مساله را پنهان كنند. من خودم هزار مشكل دارم و ترجيح مي دهم اين مشكلات 
را مانند يك چالش درنظر بگيرم. هروقت هم كه مشكلي را حل مي كنم، انگار 
مشكل جديدي به وجود مي آيد، اما تلاش دارم كه غرق در يك مشكل واحد نشوم. 

  لحظات شادتري را ايجاد كنيد
فهرستي از شادترين لحظات زندگي خود تهيه كنيد؛ مي بينيد كه در هيچ يك از آنها 
پول جايي نداشته است. اين لحظات شاد معمولا دربردارنده دستيابي به چالشي براي 
خودتان بوده  يا شبي مفرح و شاد را كنار خانواده و دوستان به چاي خوردن مشغول 

بوده ايد و از ته دل خنده ايد يا تجربه اي فوق العاده از هر نوع داشته ايد. 

  شادي و موفقيت
ثروت هم مهم است، اما همه چيز نيست. زياد به آن فكر نكنيد. از زندگي تان لذت 
ببريد. در ذهن خود مرور كنيد و ببينيد كدام لحظات زندگي واقعا شما را خوشحال 
كرده اند و تلاش كنيد تا آن لحظات را بيشتر بازآفريني كنيد. وقتي تمركز خود را 
از روي پول  برداريد و آن را به شادي و خوشحالي منتقل كنيد، خواهيد ديد كه پول 
هم خودش خواهد آمد. باور كنيد پول درآوردن آنقدرها هم كه مي گويند سخت 
نيست. آنچه سخت تر است، حفظ پول، افزايش آن و استفاده كامل از آن براي 
ساختن زندگي اي است كه دوستش داريد. همه اين نكته ها راهبردها و نكاتي 

است كه مخصوصا ظرف دو دهه اخير بر زندگي من تاثيري شگرف داشته اند.
revnyou. Com :منبع
www.chetor.com :ترجمه

ثروت آفريني با چند  راهكاري كه حتما  بايد  بدانيد

 بازاريابي بشارتي
 Evangelism marketing چيست؟

 Evangelism :بازاريابي بشارتي )به انگليسي
marketing( فــرم پيشــرفته بازاريابــي 
دهان به دهان است كه در آن شركت مشترياني 
كه به شــدت به يك محصول خاص يا خدمات 
باور قوي دارند را توسعه مي دهد. اين مشتريان 
آزادانه تلاش مي كنند تا ديگران را براي خريد 
و اســتفاده از محصول يا خدمات شركت فوق 
متقاعد كنند. اين نوع بازاريابي، شبيه به بازاريابي 
دهان به دهان است. براي به كارگيري بازاريابي 
بشارتي، شركت بايد ميزان مشتريان حامي برند 
خويش را افزايش دهد، اين به اين معناست كه 
اين مشتريان ويژگي هاي محصول يا خدمات را 
ترويج مي دهند و سود شركت را افزايش خواهند 
داد. در ادبيات مديريت بازاريابي بشارت را توزيع 
اطلاعات و مفاهيم مرتبط بــا بنگاه در محيط 
فعاليت توسط مشتريان تعريف كرده اند. واژه 
بشارتي يا مبلغانه از سه كلمه »آوردن خبرهاي 
خوب« يا همــان »مژده« مي آيــد و بازاريابي 
بشارتي ريشــه گرفته از احساســات مذهبي 
است، در بازاريابي بشــارتي مصرف كنندگان 
توســط باورهاي خود درباره يــك محصول يا 
خدمات به حركت درمي  آيند تــا با موعظه و 
آگاهي رساني ديگران را نيز از محصول و خدمت 
درست بهره مند گردانند. بازاريابي بشارتي تبليغ 
و تمجيد مثبت از برند و اظهارنظرهاي تحقيرآميز 
و تبليغ منفي درباره برندهاي رقيب توسط برخي 
مشتريان است. تبليغات دهان به دهان ناشي از 
بشارت برند ريشه در دلبستگي رواني و عاطفي 
افراد به برند مربوطه دارد. عوامل موثر بر بازاريابي 
بشارتي عبارتند از: بشارت برند، بشارت از طريق 
مشتريان، بشارت بازار، تبليغات دهان به دهان و 
بازاريابي ارتباطي. از طرفي عوامل موثر بر بشارت 
برند پذيرش محصول، وفاداري برند، مالكيت 
و وكالت برند هســتند. به علاوه عوامل موثر بر 
بشارت عبارتند از: معرفت شناسي، آرمان گرايي، 
هديه اقتصادي و تجربيات و عوامل موثر بر بشارت 
بازار عبارتند از: توزيع ادبيات محصول در بازار، 

بازار اطلاعات محور و نمايشگاه هاي بين المللي.
www. irantableegh. org 

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

مديران امروزی با اعضای گروه مختلفی روبه رو هستند كه ممكن 
است متعلق به محل ها و فرهنگ های مختلفی باشند و سوابق 

و گذشته های متفاوتی داشته باشند.
جمع و جور كردن و درســت كردن تيم هــا و گروه های 

مختلف، از جمله مهارت های باارزشی است كه مديران 
در پی كسب آن هستند. 

برای انتخاب فردی برای كاری يا پروژه ای، 
اينكه بدانيم فــرد موردنظر قابليت 

كار به صورت گروهــی را دارد يا 
خير، اهميت زيــادی دارد. برای 
ساختن يک تيم كاری خوب از 
بهترين افراد اســتفاده كنيد. 
فاصله بهره وری بين كارمندان 

عالی و متوسط بايد مدنظر قرار گيرد. اگر برای انجام پروژه ای كه در 
دست داريد فرجه كمی داريد و كيفيت كار نيز برای تان مهم است، 
حتما بهترين ها را در تيم جمع كنيد. ممكن است استخدام 
آنها كمی برای تان گران تمام شــود، اما از طريق آنها 
بيشترين بازده نصيب تان خواهد شد. آن ضرب المثل 
قديمی در اينجا صادق است: »هر چقدر پول 
بدهی، آش می خوری.« اگر هدفي بزرگ 
و به دور از افكار كوچک داريد، بايد 
تيمي داشته باشيد كه اعضاي آن 
داراي افــكاري بزرگ و خلاق و 
خطرپذير باشند. اگر لازم است 
افــرادي باهوش تر از خودتان 

استخدام كنيد. 

افرادي باهوش تر  از  خودتان  استخدام  كنيد

ماخونيك؛ سرزمين لي لي پوت هاي ايران
روســتاي ماخونيــك يكــي از 7 روســتاي شــگفت انگيز جهان اســت 
كه به ســرزمين لي لي پوت هاي ايران شــهرت دارد. در اين روستا كشيدن 
 ســيگار، ديدن تلويزيــون و نوشــيدن چاي بنا به ســنت و رســوم محلي

 ممنوع است. 
حتما تعجب خواهيد كرد وقتي بدانيد ايران هم جايي دارد شــبيه لي لي پوت، 
سرزمين افسانه اي داســتان گاليور، روستاي ماخونيك كه در اطراف شهرستان 
سربيشه واقع شده، به دليل قد و قامت كوتاه ســاكنان آن به لي لي پوت مشهور 
است. گرچه اين روســتاي كوچك، تنها به خاطر قد و قامت مردمانش مشهور 
نشده است، بلكه دلايل ديگري نيز دارد. علت مشهور شدن روستاي ماخونيك 
در 142 كيلومتري شهرستان بيرجند واقع در استان خراسان جنوبي آداب، رسوم 
و فرهنگ خاص مردمانش است. منطقه ماخونيك متشكل از 12 آبادي است كه 
روستاي ماخونيك بزرگ ترين آنها محسوب مي شود. اين روستا شامل ماخونيك، 
كفاز، چاپنسر، توتك، سفال بند، سولابست، لجونگ )سفلي و عليا(، كلاته بلوچ، 
دامدامه و ميش نو، خارســتو و جلارو است. اهالي اين روســتاها از نظر مذهب، 
معيشت، شــيوه زندگي و اوضاع اجتماعي وجه اشتراك زيادي با يكديگر دارند، 
اما غالب اين روستاها اصل و نسب خود را از روستاي ماخونيك مي  دانند. درباره 
وجه تسميه روستا چندين قول وجود دارد، مي گويند كه در گذشته هاي بسيار 
دور عده اي از ماموران دولتي به اين روستا آمده و اهالي به گرمي از آنها استقبال 
 نكرده اند و با آنها برخورد سردي داشــته اند و آنها اين نام را براي روستا انتخاب

 كرده اند. برخي نيز مي گويند به دليل وجود شكافي در كوه نزديك روستا به آنجا 
ماده ماخونيك گفته مي شده كه به مرور زمان به ماخونيك تغيير نام يافته است. 
در برخي اسناد قديمي كه تاريخ نگارش آنها به ۳۰۰ سال قبل مي  رسد، نام روستا 
مادخنيك ذكر شده كه مركب از دو جزو »ماد« و »خنيك« است. ماد در زبان پهلوي 
و پارسي باستان به ماه تبديل شده كه يكي از معاني آن شهر و مملكت است و در 
مجموع به نام شهر ماخونيك است. درباره اين روستا هيچ سابقه تاريخي مكتوبي 
وجود ندارد و فقط »كلنل چارلز ادوار دبيت« در كتاب سفرنامه خراسان و سيستان 

در دوره ناصرالدين شاه به توصيف منطقه ماخونيك  پرداخته است. 

  زندگي در بستر آداب كهن
دــر روســتاي ماخونيــك نــه تنها نحــوه زندگــي كه محــل ســكونت نيز 
ســاده و ابتدايــي اســت بلكــه خانه هــاي روســتاييان نيــز داراي شــكل 
 هندســي خاصــي نيســت و تمــام امكانــات زندگــي در يــك اتــاق جاي

 گرفته است. آداب و رسوم ساكنان روســتا از نحوه قضاوت تا شيوه كشاورزي و از 
چگونگي تقسيم ارث تا بازي ها همگي از گذشــته هاي دور جريان داشته و اغلب 
آنها دست نخورده باقي مانده است. روستاي ماخونيك پيش از اين به عنوان منطقه 
كوتوله ها مطرح شده بود چون اهالي كوتاه قد بوده و به زحمت قدشان از 1.4۰ تجاوز 
 مي كند، قد متوسط مردم اين روستا مي تواند ناشي از ازدواج فاميلي و نوع تغذيه

 آنها باشد. يكي از عمده نشانه هاي فرهنگي روستاي ماخونيك مسكن است كه در 
نوع خود جالب و قابل توجه است. بافت مسكوني روستا در دامنه تپه و خانه ها به طور 
فشرده  به  هم و در گودي زمين ساخته شده اند، كف خانه حدود يك متر از سطح 
زمين پايين تر و داراي يك در كوتاه چوبي است. براي رفتن به داخل خانه بايد دولا 
شده و به زحمت خود را داخل خانه كرد، اغلب يكي دو پله درگاهي را به كف خانه 
متصل مي كنند. هر خانه داراي فضاهايي همچون كنديك )مخزن نگهداري گندم 
و جو(، كرشك )اجاق گلي براي طبخ غذا(، طاق و طاقچه است. بايد دانست عمده 
مصالح به كاررفته در مسكن روستا شامل سنگ، چوب و هيزم است، ظاهرا از آنجا كه 
هواي آن ناحيه سرد است مردم خانه ها را كوچك و كم ارتفاع مي سازند تا راحت تر 
گرم شوند. با اين حال خانه هاي مسكوني آدم كوچولوهاي ايران همچنان پابرجاست 
و خانه هايي با ساخت امروزي و گاه شهري و داراي آجرنما، اگرچه قدبرافراشته و 
خانه هاي توسري خورده را در سايه خود قرار داده، اما نتوانسته اند نگاه ها را از آن 

برگيرند. ماخونيك همچنان  زنده است. 
www. mehrnews. com

آگاهی

تبليغات 
خلاق

پاپ كورني فكر كنيد
بيل گيتس سال هاي سال است كه جزو ثروتمندترين افراد جهان به شمار 
مي رود و همه جا داستان هاي موفقيت او را مي خوانيم و مي بينيم، اما حتي 
او هم در يك چشــم به هم زدن نتوانسته به موفقيت كنونيش دست پيدا 
كند. نخستين شركت گيتس ترف ادُيتا نام داشت. اين شركت دستگاهي 
را ساخته بود كه مي توانســت اطلاعات ترافيكي را مورد تحليل قرار دهد. 
گيتس و رفيقش پل آلن، در نخســتين اقدام براي فروش محصول شان 
متوجه شدند كه دستگاه كار نمي كند. در نهايت آن شركت شكست سختي 
خورد و تمام زحمات گيتس به هدر رفت. سپس او مايكروسافت را تاسيس 
كرد. آنجا نيز شكست هاي متعددي را پذيرفت. ويندوز نسخه يك موفقيت 
بزرگي به همراه نداشت، اما مايكروسافت دو سال بعد ويندوز 2 را ارائه كرد، 
اما باز هم آنطور كه بايد خواسته ها را برآورده نكرد و بعد از آن ويندوز ۳ ارائه 
شد كه در روابط گرافيكي موفق بود. 1۰ ميليون نسخه از آن طي 2 سال 

فروخته شد. 
»مايكروسافت باب« قرار بود به كمك حيوانات كارتوني سخنگو استفاده از 
ويندوز را ساده تر كند. مطبوعات مايكروسافت را به خاطر آن به شدت مورد 
انتقاد قرار دادند و در نهايت مايكروسافت هم موفق نشد مشتري ها را جذب 
كند. »اينترنت اكســپلورر ۶« در واقع مرورگري بود كه همراه با »ويندوز 
ايكس پي« عرضه شد و بعضي ها لقب ناامن ترين نرم افزار روي كره زمين 

را به آن داده بودند. 

تحليل و تجويز راهبردي
تصور كنيد در ظرف بسيار بزرگ به اندازه يك وان حمام پاپ كورن در سينما 
به شما مي دهند. بله، مي دانم كمي غيرواقعي است، اما كمي تحمل كنيد. 
واقعا دوست داريد آن پاپ كورن را مزه كنيد. به همين دليل يكي از آنها را 
از ظرف بزرگ با دست تان برمي داريد، به سمت دهان تان مي آوريد و بعد 

تصادفا از دست تان مي افتد روي زمين. 
آيا خودتان را به زمين مي اندازيد و شــروع مي كنيد بــه گريه كردن؟ يا 

دست تان را دراز مي كنيد تا يك پاپ كورن ديگر از وان  برداريد؟ 
حالا اگر بغل دستي شــما چند پاپ كورن از ظرف شــما برداشت، شما 

خشمگين مي شويد و وحشيانه به سمت او حمله مي كنيد؟ باز هم نه! 

استراتژيست


